
Sobotní dopoledne připravila 

ZŠ Lerchova ve svých útrobách 

rozličné tvůrčí dílny pro děti a na 

scéně na náměstí se odvíjel hlavní 

program. Po obědě se však přihnal 

vydatný déšť, který připravil vystu-

pující o část obecenstva, ovšem 

především podnítil zrušení tradič-

ního Pohádkového lesa PS Ota-

va v Luhu a vystoupení Svatobo-

ru a ZUŠky na Santosu. Později 

odpoledne se počasí umoudřilo 

a večerní program s ohňostrojem 

na Andělíčku už proběhl v přívěti-

vé jarní atmosféře. 

Odměnou za nedělní výš-

lap na Svatobor pod taktovkou 

místního Klubu českých turistů 

byla produkce country kapely 

Štreka, které nezkazily náladu 

ani opětovné 

dešťové kapky.

PÁTEK

Spád a kvali-

ta programu na 

hlavní scéně ko-

respondovaly 

s dvojicí osvědče-

ných moderátorů 

– ředitelem Su-

šického kultur-

ního centra Kar-

lem Sedleckým 

a nově jmenova-

ným ředitelem 

ZUŠ Fr. Stupky 

Danem Nakláda-

lem. Ti přivítali početné rodičovské 

publikum a uvedli velký roj skotačí-

cích Včelích medvídků MŠ Tylova 

(foto 8). Sotva toto hemžení ustalo 

ovládli podium žáci a zejména žač-

ky SOŠ a SOU Sušice (foto 3), kteří 

s podivuhodně namalovanými ob-

ličeji předvedli svou hair show. Po-

slední školou dne byla ZŠ T. G. Ma-

saryka. Žáci z obou objektů školy 

např. předvedli muzikálově fi lm Ať 

žijí duchové, či opravdu rozmanitý 

cirkus Demnato (foto 7). Léty vyleště-

né se ukázalo rodinné stříbro Sušice 

v podobě Karavana Swingers Ban-

du (foto 6). Marie Houšková, Tomáš 

Zelený, Václav Dušek, Jiří Kohout, 

Dan Čámský, Jan Zdeněk a Lukáš 

Hamák zahřáli u srdce osvědčenými 

skladbami. Brněnská kapela Poletí-

me (foto 5) přidala k dobré muzice 

(banjopunk a turbošanson) humor 

a svébytné poetické texty a získa-

la si veškeré publikum. Ve zcela ne-

zaměnitelné osobitosti se neslo vy-

stoupení prověřené hudební stálice 

tuzemské hudební scény – Vltava 

(foto 13), která opět prokázala, že je 

hodna svého jména. Zato vystoupe-

ní poslední kapely večera se svým 

názvem No Way moc nekorespon-

dovalo, neboť její produkce byla pří-

slibem i do budoucna. 

SOBOTA

Sobota začala sluncem a pro-

gram energicky. Taneční skupi-

na Power Kašperské Hory (foto 10) 

představila v několika kategoriích 

nadupaný street dance ověnčený 

mezinárodními úspěchy. Výrazná 

odezva z publika tomu odpovída-

la. Prostná a ladné cviky na kladině 

předvedly cvičenky TJ Sokol Su-

šice (foto 11) pod dohledem Hany 

Šafrové a Jardy Melicha. Starší člen-

ky oddílu nacvičují na nadcházejí-

cí Všesokolský slet. Osazenstvo celé 

šmoulí vesnice 

dodala MŠ Sme-

tanova (foto 9). 

Malí šmoulíčko-

vé a šmoulinky 

roztomile tanči-

li kolem houbi-

ček. S radostí se 

jmenovalo pás-

mo ZŠ Lercho-

va (foto 16, 18) 

a opravdu název 

odpovídal kaž-

dému jejich číslu. 

Po té s lidovými 

tanci vystoupily 

malé i velké Ota-

věnky (foto 14) se základnou v Ži-

chovicích. Tanci všeho druhu dis-

ponuje široká základna Tanečního 

klubu Fialka (foto 15). Svá vystou-

pení střídalo několik věkových ka-

tegorií a nechyběla ukázka tanců 

společenských. Následovala módní 

přehlídka Školičky modelek JM Mo-

dels Klatovy. Tentokrát na pódiu 

v letních šatech korzovaly model-

ky již dospělé. Děti z MŠ a ZŠ Hrá-

dek u Sušice si připravily taneční 

pásmo a děti z Dětského domova 

Kašperské Hory, (který má praco-

viště i v Sušici) také zazpívaly. 

To už se ale obloha zahalila čer-

nými mraky a při produkci orchest-

ru horažďovické ZUŠ HD Orchestra 

se nebeská stavidla protrhla naplno. 

Doznívající dešťovou epizodu od-

nesl i následující sbor z partnerské-

ho města Wenzenbachu (foto 17). 

Dvě kratší taneční čísla předvedla 

skupina Marty Dance Klatovy. So-

lovačka nastupovala na pódium 

už za sucha a za stavu 5:2. Během 

svižného vystoupení se skóre na-

vyšovalo a produkci zakončila záro-

veň s vítězstvím hokejistů nad Švédy 

7:3 v semifi nále MS. Taneční akade-

mie (foto 19) Sportoviště města Su-

šice má děti rozděleny podle věku 

na týmy a v dynamických tancích 

byly uplatněny i akrobatické prvky. 

To už se v publiku začaly objevovat 

oslavné kreace s českými vlajkami, 

do kterých kytarovými riff y vnesla 

rock místní srdcová záležitost EKG 

Heart Rock (foto 20). Své příznivce 

si našel i další účinkující – Marcell 

(foto 12), který přijel z velkého města. 

Pak už davy zamířily na nábřeží 

a přes zrcadlící Otavu pozorovaly 

velkolepý ohňostroj z Andělíčku. 

To ale ještě nebylo vše. Zlatým hu-

debním hřebem se stalo vystou-

pení Davida Kollera a jeho kapely 

(foto 1, 2), se kterým si mnohé písně 

s gustem zazpívalo celé publikum. 
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Aktuálně 
z radnice

Na radnici se 30. května 

uskutečnilo setkání nové 

ředitelky Charity Sušice Ště-

pánky Brabcové se starostou 

Petrem Mottlem a místosta-

rostou Františkem Jelínkem. 

Jednalo se o spolupráci mezi 

charitou, městem a Sociálními 

službami města Sušice. „Spolu-

práce s charitou bude probíhat 

jako doposud a to včetně podpo-

ry města,“ dodal starosta.

Na základě výběrové-

ho řízení byla radou měs-

ta 3. června jmenována Jin-

dra Lembergerová novou 

ředitelkou jídelny Nuželická. 

„Odcházející paní ředitelce Evě 

Tomáškové bych chtěl poděkovat 

za dlouholetou práci pro město,“ 

zdůraznil starosta. 

Bezpečnostní rada města 

zasedala 6. června. Tajemník 

rady Ing. Jaroslav Hupka jí vedl 

naposledy, protože odchází do 

důchodu. Jednání proběhlo už 

i za přítomnosti jeho nástupky-

ně Mgr. Bc. DiS. Heleny Chme-

líkové. „Jaroslav Hupka ve své 

funkci odváděl mnoho let precizní 

práci pro město, za což mu patří 

velký dík,“ vyzdvihl Petr Mottl. 

Dozorčí rada Pošumavské 

odpadové s. r. o. proběhla 

11. června v Klatovech. Rada 

včetně starosty Sušice připravila 

podklady pro valnou hromadu 

společnosti, která bude 19. červ-

na přijímat za členy další obce.

Na radnici proběhne 

19. června za účasti starosty Pet-

ra Mottla rozloučení s řediteli 

škol, kteří odchází do důchodu. 

Prezentace Hospicu sv. La-

zara 20. června v refektáři je-

zuitské koleje v Klatovech se 

zúčastní i starosta Petr Mottl. 

 -red-

Hlavní program liják neohrozil
Sušice zahájila letní turistic-

kou sezonu tradičně SUŠICKÝ-

MI SLAVNOSTMI, které se ode-

hrály ve dnech 23.–26. května. 

Sušické kulturní centrum a další 

organizace připravily opět roz-

manitý program pro širokou 

veřejnost. Sobotní lijavec však 

některé akce překazil. 

CELKOVÝ PŘEHLED

Jako vždy čtvrteční večer pat-

řil premiéře divadla Schody v so-

kolovně (viz str. 12). 

V pátek se náměstí Svobody za-

plnilo prodejními stánky s rozličným 

tovarem a občerstvením a několika 

atrakcemi. Prozíravě pro případ ne-

přízně počasí byl vprostřed rynku 

umístěn velký stan se stoly a lavice-

mi. Program na hlavním pódiu před 

hotelem Fialka odstartoval odpoled-

ne a večer pokračoval. Proměnlivé 

oblačné nebe s dešťovými přeháň-

kami zahnalo pořadatele doprovod-

ného programu na Fufernách na 

plochu krytého zimního stadionu 

(foto 4). Zde děti přivítali moderátoři 

Zuzana Navrátilová a Jaromír Hlaváč 

a seznámili je s jednotlivými stano-

višti, které připravil TJ Sokol Sušice, 

Charita Sušice, ZŠ Elanor, Svato-

jánci z. s. a sušičtí hasiči. Jen pro-

jížďky v hasičských člunech vytrva-

ly na Otavě. 
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Naší velkou fanynkou je sušická 

podnikatelka paní Živčáková. Díky ní 

a jejím prostorům v hotelu si dopřá-

váme každoročně vánoční diskotéku 

s DJ Jardou Hlaváčem. Prostory jsou 

krásně vyzdobené, nechybí malé 

občerstvení, soutěžení dětí i rodičů 

a hlavně taneční řádění chodících 

i vozíčkářů. Na tenhle předvánoční 

čas se všichni moc těšíme a jsme za 

tu možnost velmi vděční.

Jsme velmi rádi, že máme mezi 

sušickými občany hodně přízniv-

ců a sponzorů, kteří si vždy při-

jdou do našeho stánku na su-

šickém náměstí něco zakoupit. 

Je to na Dnech Sušice, o pouti 

a v době adventních trhů. Náš vý-

dělek z prodeje pak může zapla-

tit zdravotně postiženým dětem 

a rodinám třeba autobus na další 

cestu za poznáním nových míst. 

Děkujeme také městu Sušice, kte-

ré fi nančním příspěvkem podpo-

ruje naše pobytové aktivity.

Marie Jamrichová, 

předsedkyně spolku

Kaleidoskop

ZAZASU
Zajímavá zastavení Sušicka

Stará lékárna, nebo také Roza-

cínovský dům, je jedna z nejstar-

ších a nejvýznamnějších staveb 

v Sušici. Je to pozdně gotický měš-

ťanský dům, který byl kolem roku 

1600 renesančně přestavěn a jeho 

průčelí zdobí renesanční sgrafi ta. 

Podle historických pramenů to 

byl převážně soukromý měšťanský 

dům. Dům se spojuje s měšťan-

skou erbovní rodinou Rozacínů 

z Karlsperku. Od poloviny 17. sto-

letí ho vlastnil Karel František Roza-

cín z Karlsperka, který byl sušickým 

rychtářem. Název Stará lékárna vy-

chází z dlouholeté tradice, kterou 

koncem 18. století zahájil Ignác 

Firbas. Ten v této budově zřídil lé-

kárnu. V tradici pokračoval i jeho 

syn František, který zastával funk-

ci purkmistra města, a jeho stejně 

pojmenovaný vnuk. Koncem 20. 

století nastaly majetkové změny 

a k vlastnictví domu se dostali pří-

buzní Firbasů, Kratochvílové, kteří 

pokračovali v lékárenské tradici. 

V roce 1952 byla lékárna zná-

rodněna a v roce 1969 se budova 

dostala do vlastnictví Správy zá-

padočeské části Chráněné krajin-

né oblasti Šumava. Ta zde sídlila 

až do devadesátých let 20. století. 

Poté se vlastníci domu často stří-

dali a v roce 2014 Starou lékárnu 

koupilo naše město. Teď se rozho-

duje, co v domě bude dál. 

Několik dotazů v souvislos-

ti s historií Sušice jsme položily 

panu doktoru Janu Lhotákovi, 

historikovi působícímu v Mu-

zeu Šumavy a na Západočeské 

univerzitě v Plzni: Pane doktore 

Stará lékárna v Sušici 

Lhotáku, jak jste se dostal k his-

torii a práci v muzeu? „K historii 

jsem se dostal tím, že jsem se za-

čal zajímat o historii vlastní rodiny, 

rodokmen, jaké jsem měl pradě-

dečky a prapradědy. Chtěl jsem 

znát i pozadí jejich života, nejen 

to, kdy se narodili a kdy zemřeli, 

jako například v jakém žili pro-

středí, co je trápilo, co je naopak 

těšilo atd. Tím ten můj zájem rostl, 

až vlastně přerostl v zájem o his-

torii jako takovou.

Více méně to, že jsem ji studo-

val, mě přimělo zůstat v oboru, 

a jak jinak než prací tady v sušic-

kém Muzeu Šumavy.“

Pracujete jen tady v Sušici, 

nebo děláte ještě nějaké před-

nášky? „V současné době jsem 

tady v muzeu zaměstnán částeč-

ně a pak ještě působím na univer-

zitě, kde učím starší dějiny a úvod 

do historie.“

Zajímal jste se o  historii 

Sušice? „Tak samozřejmě, jeli-

kož jsem místní, vždycky jsem 

svůj zájem vztahoval sem. Jak 

se vyvíjely hospodářské pomě-

ry v období hladomoru, válek, 

jak se proměňovaly ceny potra-

vin atd. Ale spektrum těch otá-

zek je větší.“

Studoval jste i na naší škole, 

prozradíte nám nějakou zají-

mavost o sušickém gymnáziu? 

„Byla to jedna z největších inves-

tic, kterou město tehdy udělalo. 

Stavba byla na město naší veli-

kosti až předimenzovaná. Měs-

to mělo podmínku, že pro reálku 

musí postavit účelovou budovu 

a kvůli této stavbě se velmi zadlu-

žilo. Další otázkou bylo umístění 

stavby. V roce 1902 místo, kde 

budova stojí, vyhořelo a využilo 

se to pro stavbu reálky. 

Tato investice pomohla městu 

v dalším rozvoji.“ 

Děkujeme za odpovědi. 

Gymnázium Sušice, Amálie 

Zelená, Jolana Koppová, sexta A

Žákům ze ZŠ T. G. Masaryka Sušice se v soutěžích daří

Žáci ZŠ T. G. Masaryka Sušice se 

pravidelně zapojují do různých ce-

lorepublikových i krajských soutěží 

a olympiád. To jim přináší mnoho 

nových zkušeností a radostí z úspě-

chů, které slaví.

Některé soutěže jsou na naší ško-

le každoroční záležitostí. Již tradičně 

žáci odjíždějí do okresních kol Pře-

hlídky mladých recitátorů, letos 

se osmáci a deváťáci zapojili také do 

olympiády z českého jazyka.

Další úspěchy jsme slavili 

v olympiádě biologické. Zde bo-

dují žáci základních a studenti střed-

ních škol, kteří vynikají ve znalostech 

z přírodopisu a biologie. Jedná se 

o prestižní soutěž, letos se konal již 

58. ročník, tentokrát na téma Jak se 

žije v lužním lese. Školní kolo se sklá-

dá z poznávačky přírodnin, labora-

torního úkolu a vědomostního tes-

tu. Soutěží se ve dvou kategoriích 

– C (8. a 9. tř.) a D (6. a 7. třída). Dva po-

stupující z každé kategorie se poz-

ději účastní celodenního okresního 

kola v Envicentru PROUD v Horaž-

ďovicích, s sebou ještě zpracováva-

jí kratší vědecké pozorování. Školní 

kolo jsme uspořádali v lednu 2024 

a celkem se zapojilo 8 žáků. Okres-

ní kolo se pro kategorii C pak usku-

tečnilo v pondělí 19. března 2024, 

kdy do Horažďovic vyrazily Aneta 

Byli jsme ve Finále Zdravé 5
V pátek 24. května náš dět-

ský domov krásně reprezentova-

ly Kája, Kačka a Barunka. Se svojí 

zdravou snídaní pro brášku Patri-

ka postoupily do fi nále soutěže 

Zdravá 5, kterou pořádá Nadač-

ní fond Albert (který náš domov 

podporuje v řadě dalších projek-

tů). Do letošního 12. ročníku fi ná-

le Zdravé 5 se zapojilo 550 týmů 

a šlo tak o nejsilnější ročník v his-

torii této soutěže. V rámci prvního 

kola vařily tříčlenné týmy své origi-

nální a zdravé pokrmy pod vede-

ním pedagoga. Odborná porota 

a veřejnost pak na základě fotogra-

fi í a příběhu každého týmu vybrala 

patnáct fi nalistů. 

Na Velké Finále do Chefpara-

de v pražských Holešovicích dorazili 

účastníci z celých Čech i Moravy při-

praveni na soutěžní úkoly. Školkové 

a prvostupňové děti chystaly vtipné 

jednohubky a připravovaly estetický 

a zdravý talíř. Ve druhé polovině dne 

soutěžili starší školáci (mimo jiné i naše 

děvčata v týmu „ségry“), kteří pekli do-

mácí pizzu a odpovídali v soutěžním 

kvízu o zdravém stravování. Porotu 

zaujaly naše holčiny svou verzí zdra-

vé pizzy, kterou doma pilně trénovaly 

s tetou Ilonkou. Umístily se na skvě-

lém druhém místě. Moc gratulujeme, 

máme z jejich výkonu velikou radost.

Bc. Petra Divišová, 

DD Kašperské Hory

Petrklíč se v Sušici neztratil
Letos je to již 24 let, kdy 

byl založen spolek Petrklíč 

– na pomoc postiženým 

dětem. Oslavy čtvrtstoletí 

existence nás čekají v příš-

tím roce. Naše děti mezi-

tím vyrostly do dospělosti, 

jiné se narodily, někteří ze 

spolku odešli, druzí zase 

přišli. Část našich členů je 

klienty denního stacionáře 

Klíček v Sušici. 

Vlastní prostory pro se-

tkávání členů náš spolek 

nemá, vynahrazuje si to 

společným víkendovým 

pobytem v okolí Sušice. 

Letos pojedeme na kon-

ci června do Kašperských 

Hor, kde si to v penzionu 

hodláme opravdu užít. Budeme 

tvořit různé výrobky na prodej ve 

stánku, užívat si procházky v příro-

dě, odpočívat, hrát hry a společně 

se bavit. Rodiče si odpočinou od 

denních starostí a načerpají sílu do 

dalších dnů a týdnů. Péče o zdra-

votně postižené dítě není jedno-

duchá záležitost. Stojí hodně psy-

chických i fyzických sil a většinou 

je na to rodina sama. Proto jsme se 

rozhodli v květnu vyjet autobusem 

za hranice Šumavy až do Mnichova. 

Naše děti chodící i vozíčkáři, rodi-

če, sourozenci, kamarádi – ti všich-

ni se těšili, co nového zažijí a uvidí. 

V plánu byla prohlídka historického 

centra města a hlavním lákadlem 

bylo muzeum BMW v Olympijském 

areálu. Komu se nechtělo prohlí-

žet si auta, mohl navštívit mořský 

svět v podzemních akváriích Sea 

Life. Všichni to zvládli na jedničku, 

obohacení o nové dojmy a zážitky. 

Cestu autobusem zaplatil spolek 

Petrklíč a tak to pro nikoho nebylo 

nad jeho fi nanční možnosti.

Velký úspěch žáků ZŠ Žichovice
Družstvo žáků ZŠ Žichovice 

zvítězilo v regionálním kole sou-

těže Mladý zdravotník v Plzni 

a vybojovalo si tak postup do ce-

lorepublikového fi nále, které se 

uskuteční dne 20. 6. v Semilech. 

Družstvu ve složení Blažková, 

Landfeld, Šimáková, Hodánko-

vá a Haisová moc gratulujeme!

-GH-

Staňková z 9. B a Nela Hasenohrlo-

vá z 8. B. Vynikajícího úspěchu do-

sáhla Barbora Hejlíková ze třídy 7. E 

v okresním kole pro kategorii D, dne 

22. 4. 2024, umístila se totiž na dru-

hém místě a postupuje do krajského 

kola, které se koná v Plzni 23. 5. 2024. 

Držte s námi Barče palce. 

Rybářská olympiáda je vědo-

mostní soutěž pořádaná Střední 

rybářskou školou Vodňany. V letoš-

ním školním roce se mohli zájem-

ci přihlásit do 14. ročníku soutěže. 

Školní kolo se odehrává formou tes-

tu přímo na základní škole. Úspěšní 

řešitelé jsou pozváni do krajského 

kola, které se koná dne 13. června 

2024 ve Střední rybářské škole ve 

Vodňanech. V krajském kole již do-

jde i na vyzkoušení praktických ry-

bářských dovedností. Školní kolo 

proběhlo v pondělí 22. 4. 2024. Vítě-

zem se stal Marek Chejn z 8. A, který 

se v loňském školním roce umístil 

na 5. místě krajského kola. Doufá-

me, že i letos bude do krajského 

kola pozván a bude reprezentovat 

stejně dobře, ne-li lépe. 

Ani cizí jazyk nezůstal pozadu. 

Písemné části z anglické olym-

piády se zúčastnilo 30 žáků z 6. 

a 7. tříd (I. kategorie) a 31 žáků z 8. 

a 9. tříd (II. kategorie). Z každé ka-

tegorie postoupilo 10 žáků s nej-

větším počtem bodů z poslechu 

a čtení s porozuměním k ústní čás-

ti – popis obrázku a konverzace na 

vylosované téma. Je velmi obtíž-

né vybrat z každé kategorie jen 

jednoho žáka do okresního kola. 

Tento školní rok naši školu repre-

zentovali Kateřina Pokladníková 

ze 7. E a Dominik Kutil z 8. B. 

Po dlouhé pauze jsme se le-

tos zapojili také do zeměpisné 

olympiády. Školní kola proběh-

la ve třech kategoriích a soutěžilo 

celkem 20 žáků. V okresním kole 

si pak změřili své znalosti a schop-

nosti ti nejlepší – Petra Blažková 

z 6. B, Michal Šmat ze 7. B a Štěpán 

Kraucher z 8. E. V okresním kole 

museli žáci kromě testu z geogra-

fi ckých znalostí splnit také prak-

tickou část a práci s atlasem. Nej-

lépe se umístila Petra Blažková, 

která skončila ve své kategorii na 

krásném 4. místě.

Všem moc gratulujeme za skvě-

lé výkony a také děkujeme za repre-

zentaci školy.

Ing. Zuzana Jahnová, Ph.D.

Celostátní kolo Nejmilejšího

koncertu v Praze
Naše děti postoupily do celostát-

ní přehlídky dětských domovů na-

zvané Nejmilejší koncert, kde děti 

prezentují nejrůznější talenty. V so-

botu 1. června 2024 předvedly krás-

ný scénický tanec s vějíři na náměstí 

Míru v Praze. Počasí bylo uplakané, 

ale na tvářích příchozích a všech vy-

stupujících byly radostné úsměvy. 

Děti v dětských domovech jsou ta-

lentované a na nejmilejších koncer-

tech, které nejprve mají svá regionál-

ní kola mohou předvést, jak umějí 

zpívat, hrát na hudební nástroje, tan-

covat, či recitovat. Jsme rádi, že i náš 

dětský domov zde měl zastoupení 

a mohl předvést překrásný tanec, 

který s dětmi z 6. rodinné skupiny 

nacvičila teta Linda. Účast zde byla 

satisfakcí za tu dřinu při trénování.

 Bc. Petra Divišová, 

ředitelka DD Kašperské Hory

bílí, ale samozřejmě, že červené 

družstvo se také hodně snažilo.

,,Dostaneme dřevěné medai-

le?“ , ptali jsme se. Ale kdepak, 

dostali jsme medaile pravé. 

Paní vychovatelka je udělila za 

první místo, ale i za druhé. Ješ-

tě diplomy, sladkou odměnu, 

nějakou hračku a šlo se domů. 

Turnaj se povedl a my všichni 

ze ŠD se těšíme na další rok.

Děti, ŠD – ZŠ Lerchova ul.

Rychlý turnaj družiny ZŠ Lerchova

Už celý den jsme se těšili, až 

vyrazíme do tělocvičny a začne-

me proti sobě házet míčem. Vždyť 

nás čekal velký turnaj ve vybíjené. 

Vytvořili jsme dvě druž-

stva, červení a bílí. Začátek byl 

v 15.15 hod. Zápas byl napína-

vý. Jednou vyhrávali červení, 

jednou zas bílí. Fandila paní vy-

chovatelka, naše fotografka, ale 

i rodiče. Po 35 minutách bylo 

po všem! První místo vyhráli 
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v pořadí). V případě rovnosti cen bude jako výhodnější hodnocena ta 

nabídka, která byla podána dříve.

• Při vyhodnocení nabídek bude sestaveno pořadí zájemců o jednot-

livé pozemky s tím, že v případě vyřazení některého ze zájemců z důvo-

du upřednostnění jiného pozemku postupuje na jeho místo další zá-

jemce v pořadí. 

• Kupující uhradí náklady s prodejem spojené (zpracování odhadu, 

vytýčení pozemku, sepsání kupní smlouvy, poplatek za vklad do KN, 

poplatek ČEZu, náklady na vybudování elektroměrového pilíře, atd.).

• Po schválení prodeje jednotlivých pozemků zastupitelstvem 

města bude s kupujícím uzavřena kupní smlouva (k podpisu bude 

kupující vyzván) se zřízením předkupního práva za kupní cenu, po 

dobu 10 let jako práva věcného. Dále s podmínkou zahájení výstav-

by RD do 36 měsíců ode dne koupě pozemku a kolaudace RD do 8 

let ode dne koupě pozemku.

• Zveřejnění anonymizovaných smluv v registru smluv zajistí prodávající. 

• Kupní cena bude zaplacena do 60 kalendářních dnů ode dne pod-

pisu této smlouvy, před podáním návrhu na vklad do KN.

3 – Informační prohlídka :

Pozemky budou přístupné dne 17. 7. 2024 v 15.00 hod. se srazem 

na křižovatce ul. Pod Kalichem a Pod Březinou, 

Výzva a ostatní informace jsou uveřejněné na stránkách města Sušice 

v sekci Městský úřad (prodej pozemků Pod Kalichem) www.mestosusice.

cz a na Odboru majetku a rozvoje města MÚ Sušice, IV.NP, kancelář č. 411, 

Ing. Zdeňková, tel.: 376540145, e-mail: jzdenkova@mususice.cz

4 – Lhůta a způsob podávání nabídek : 

Zájemci podají své nabídky písemně v zalepených obálkách, osobně 

nebo poštou na adresu MĚSTO SUŠICE, Náměstí Svobody 138/I, 342 01 

Sušice, tak, aby byly doručeny nejpozději do 16.8.2024 do 13.00 hodin. 

Nabídka bude předložena na příslušném formuláři, vlastnoručně po-

depsána, podána v zalepené neprůhledné obálce se zpáteční adresou 

a označením „NEOTVÍRAT – PRODEJ STAVEBNÍCH POZEMKŮ“. 

5 – Obsah nabídky : 

• veškeré identifi kační údaje žadatele, popř. spolužadatele

• nabídková kupní cena, včetně DPH, na požadovaný pozemek, priorita 

• písemný souhlas se stanovenými podmínkami prodeje

6 – Kriteria hodnocení : 

• výše nabídnuté kupní ceny v kombinaci s přihlédnutím k prioritě 

uvedené v žádosti

7 – Práva zadavatele : 

• Zadavatel si vyhrazuje právo nestanovit vítězem ani jednoho z účast-

níků nabídkového řízení na konkrétní pozemek.

• Zadavatel může zrušit nabídkové řízení před rozhodnutím o nejvhod-

nější nabídce s tím, že není povinen uhradit účastníkům náklady spojené 

s účastí v nabídkovém řízení. 

• Zadavatel si vyhrazuje právo nevracet podané nabídky.

• Zadavatel si vyhrazuje právo vyloučit uchazeče, jehož nabídka ne-

bude splňovat podmínky stanovené výzvou.

• Zadavatel může provádět změny a doplňky předmětu nabídkové-

ho řízení.

8 – Další podmínky : 

• Účastníci nabídkového řízení nemají nárok na náhradu nákladů spo-

jených s účastí v nabídkovém řízení. 

• Realizace prodeje vybranému vítězi nabídkového řízení podléhá 

schválení zastupitelstvem města Sušice.

  Bc. Petr Mottl , starosta města

Regulativy výstavby pro rodinné domy najdete na stránkách 

města www.mestosusice.cz nebo v SN 17/2023.

Aktuality

Byt č. 17, velikost 3+1 (dříve označován jako byt I. kategorie), ul. 

Kaštanová 1160, Sušice. Byt se nachází ve 5. nadzemním podlaží 

domu. V bytě jsou plastová okna, dům je zateplený, s balkonem 

a výtahem. Rozměry jednotlivých místností: kuchyň 10,61 m2, 1. 

pokoj 19,53 m2, 2. pokoj 12 m2, 3. pokoj 12 m2, předsíň 10,06 m2, 

koupelna 2,86 m2, WC 1,03 m2, balkon 6,02 m2, sklep 2,88 m2. Celko-

vá rozloha bytu 76,99 m2

Datum prohlídky bytu: 18. 6. 2024 od 10.00 hodin do 10.10 hodin

Byt č. 8, velikost 4+1 (dříve označován jako byt I. kategorie), ul. Tichá 

880, Sušice. Byt se nachází ve 3. nadzemním podlaží domu. V bytě jsou 

plastová okna, dům je zateplený, s balkonem, bez výtahu. Rozměry jed-

notlivých místností: kuchyň 11,90 m2, 1. pokoj 16,30 m2, 2. pokoj 14,20 

m2, 3. pokoj 10,10 m2, 4. pokoj 10,10 m2, předsíň 6,80 m2, koupelna 2,56 

m2, WC 0,96 m2, šatna 2,90 m2, komora 1,21 m2, balkon 4,96 m2. Celková 

rozloha bytu 81,99 m2

Datum prohlídky bytu: 18. 6. 2024 od 10.25 hodin do 10.35 hodin

Žadatel musí splnit tyto podmínky:

• musí být zletilý a plně způsobilý k právním úkonům

• nesmí být dlužníkem města, nesmí být v insolvenci a nesmí být proti 

němu vedeno exekuční řízení

• nesmí protiprávně užívat byt či nebytový prostor k bydlení

Výzva k podání nabídky na pronájem městského bytu velikosti 3+1 a 4+1 

Zasedání rady města

Usnesení ze zasedání rady města ze dne 20. května 2024

• Rada města schvalila potřebnost organizace Tichý svět, o.p.s. 

poskytovat sociální služby v ORP Sušice osobám se sluchovým po-

stižením a to tlumočení, sociální rehabilitace a odborné sociální 

poradenství a souhlasila se zařazením do rozvojové sítě sociálních 

služeb Plzeňského kraje.

• Rada města souhlasila s podáním žádosti o dotaci do dotač-

ního titulu „Program podpory sociálních služeb v Plzeňském kraji 

2024 – Pečovatelská služba poskytovaná obcemi“.

• Rada města souhlasila s úpravou částky zvláštního příplatku 

za zvlášť náročnou práci pro organizaci Sociální služby Města Su-

šice dle přílohy. 

• Rada města souhlasila s navrhovaným zvýšením úvazku u pe-

čovatelské služby o 2,0 pro organizaci Sociální služby Města Sušice.

• Rada města souhlasila s použitím investičního fondu příspěv-

kové organizace č. 250 Sociální služby města Sušice ve výši 1,5 mil. 

Kč na nákup investic nad schválený rozpočet. 

• Rada města schválila poskytnutí dotace Judoclubu Sušice, z. 

s., IČ: 27056996 na účast dvou judistek na Mistrovství Evropy (Eu-

ropean Judo Championships Kata Sarajevo 2024) ve výši 35 000 Kč 

a pověřila starostu města podpisem smlouvy o poskytnutí dotace. 

Částka bude hrazena z org. 191.

• Rada města schválila zadání zakázky malého rozsahu II. kate-

gorie na stavební práce dle Směrnice č. 01/2017 města Sušice pro 

zadávání veřejných zakázek malého rozsahu s názvem „Moderniza-

ce VO ve městě Sušice – III. Etapa“, společnosti ILLUM s.r.o., Švihov-

ská 8, 301 00 Plzeň, IČO: 08762422 za celkovou cenu 6 525 426,55 

Kč včetně 21% DPH a pověřila starostu města podpisem smlouvy. 

• Rada města schválila zadání veřejné zakázky malého rozsahu 

na stavební práce na akci: „Sušice – úpravna vody, studna SII“ podle 

směrnice pro zadávání veřejných zakázek města Sušice a zároveň 

schvaluje fi rmy, které budou vyzvány k předložení cenové nabídky: 

1. Šumavské vodovody a kanalizace a.s., Koldinova 672, 339 01 Kla-

tovy, IČ 25232100, 2. VAK SERVIS s.r.o., Domažlické předměstí 610, 

339 01 Klatovy, IČ 26375869, 3. AQUAŠUMAVA s.r.o., Chudenín 30, 

340 22 Nýrsko, IČ 64832911.

• Rada města ve funkci valné hromady obchodní společnosti 

Sušická nemocnice s.r.o., se sídlem Chmelenská 117, 342 01 Sušice, 

IČO: 081 76 302, projednala výsledky hospodaření společnosti za 

rok 2022 a schválila výsledky hospodaření se ziskem 317.628,08 Kč.

• Rada města ve funkci valné hromady obchodní společnosti 

Sušická nemocnice s.r.o., se sídlem Chmelenská 117, 342 01 Sušice, 

IČO: 081 76 302, schválila předloženou roční uzávěrku společnosti 

Sušická nemocnice s.r.o. za rok 2022 a schvaluje převod účetního 

zisku ve výši 317.628,08 Kč z účtu 431 000 – výsledek hospodaření 

ve schvalovacím řízení – na účet 428 000 – nerozdělený zisk z mi-

nulých let.

Kompletní usnesení z jednání rady města na www.mestosusice.cz

Informace o zahájení rekonstrukce ulice Lerchova, 
úseku mezi křižovatkami s ul. T.G. Masaryka 

a Pravdova (kolem hotelu Svatobor)
Vážení občané,

rádi bychom vás informovali o zahájení stavby „Sušice II – ul. 

Lerchova – II. etapa“. Stavbou bude kompletně rekonstruován úsek 

ulice Lerchova, mezi křižovatkami s ulicemi T.G. Masaryka a Pravdo-

va (kolem hotelu Svatobor). 

Práce zahrnují zejména výměnu jednoho z vodovodních řadů, 

vč. přípojek a opravu vodovodní armaturní šachty v křižovatce s ul. 

Pravdova, dále opravy kanalizace a kanalizačních přípojek, obno-

vu veřejného osvětlení a kompletní obnovu povrchů chodníku 

a komunikace.

Stavební práce budou zahájeny 12. 6. 2024 a potrvají nejmé-

ně do 15. 8. 2024. V tomto termínu bude úsek ulice uzavřen pro 

běžný provoz. Zhotovitel bude práce organizovat tak, aby byl za-

chován průchod pro pěší, zachován bude rovněž nezbytný pří-

stup obyvatel k jejich nemovitostem v opravovaném úseku. Vjezd 

osobních vozidel rezidentů, uživatelů garáží a dopravní obsluhy 

pro provozovny bude omezován, ev. úplně vyloučen, pouze na 

nezbytnou dobu, a to dle postupu výstavby.

Předem děkujeme za pochopení!

město Sušice, Odbor majetku a rozvoje města

Město Sušice, Náměstí Svobody 138/I, 342 01 Sušice, 
IČ : 002 56 129, tel.: 376 540 111, e-mail: podatelna@mususice.cz

vyzývá zájemce k podání nabídek 
na odkoupení 13 pozemků v areálu bývalých kasáren 

Pod Kalichem určených pro výstavbu rodinných domů: 

1 – Předmět prodeje :

Město Sušice (dále jen prodávající) nabízí k prodeji 13 pozemků pro 

stavbu rodinných domů v lokalitě areálu bývalých kasáren Pod Kalichem. 

Na hranici jednotlivých pozemků jsou ukončeny přípojky vodovo-

du, kanalizace a elektro, na které budou připojeny novostavby rodin-

ných domů a datové kabely cizího poskytovatele. 

Stavby na pozemcích musí být provedeny v souladu s územní studií: 

,,Územní studie Sušice – Pod Kalichem“ zpracovanou fi rmou AF-City-

Plan, s.r.o., IČO: 47307218 v srpnu 2017 (č. zakázky 2017-0033) a schvá-

lenou odborem výstavby a ÚP MÚ Sušice dne 30.10.2017. Prostorové 

regulativy uvedené ve studii jsou pro stavebníky závazné.

Minimální kupní cena (včetně DPH) jednotlivých pozemků je stano-

vena znaleckým posudkem – v některých pozemcích jsou ponechané 

základy odstraněných staveb vojenských objektů a inženýrských sítí.

2 – Podmínky prodeje:

• Nabízené pozemky jsou určeny pro výstavbu samostatných rodin-

ných domů v souladu s územní studií: ,,Územní studie Sušice – Pod Ka-

lichem“ zpracovanou fi rmou AF-CityPlan, s.r.o., IČO: 47307218 v srpnu 

2017 (č. zakázky 2017-0033) a schválenou odborem výstavby a ÚP MÚ 

Sušice dne 30.10.2017. Prostorové regulativy uvedené ve studii jsou pro 

stavebníky závazné (regulativy pro výstavbu RD).

Kupující se zavazuje k přejezdům na předmět převodu používat, 

jen k tomu určené části pozemků (vjezdy), aby nedošlo k poškozování 

vybudované infrastruktury (např. nepřejíždět vozidly osazené obrub-

níky apod.). Za způsobenou škodu odpovídá kupující. 

• Předmětné pozemky budou zpřístupněny po dohodě v předem 

dohodnutém termínu. 

• Kupujícím může být pouze zletilá fyzická osoba. 

• Každá zletilá fyzická osoba může odkoupit pouze jeden pozemek. 

V případě, že podá nabídku na více než jeden pozemek, musí kromě 

nabídkové ceny uvést i prioritu (pro každý z pozemků jinou). 

• Zájemci podají své nabídky písemně v zalepených obálkách, osob-

ně nebo poštou na adresu MĚSTO SUŠICE, Náměstí Svobody 138/I, 

342 01 Sušice, tak, aby byly doručeny nejpozději do 16. 8. 2024 do 

13.00 hodin. 

• Podepsaná nabídka bude předložena na závazném formuláři, zve-

řejněném na stránkách města nebo na vyžádání na odboru majetku 

a rozvoje města MÚ Sušice, v zalepené obálce se zpáteční adresou 

a označením „NEOTVÍRAT – PRODEJ STAVEBNÍCH POZEMKŮ“. 

• Svým podpisem dává zájemce souhlas se zpracováním svých 

osobních údajů Městu Sušice dle zákona č. 110/2019 Sb., o zpracová-

ní osobních údajů.

• Minimální nabídková cena bude ve výši odhadní ceny, včetně DPH 

v zákonem stanovené výši (aktuálně 21%)

• Hodnotící kritérium je výše nabídnuté kupní ceny za konkrétní po-

zemek v kombinaci s přihlédnutím k prioritě uvedené v žádosti. Nabíd-

ky jmenovaná komise seřadí od nejvyšší nabídnuté ceny za pozemek 

(první v pořadí) po nejnižší nabídnutou cenu za pozemek (poslední 

• během posledních 3 let neodmítl uzavřít nájemní smlouvu na byt, který 

mu byl městem nabídnut k nájmu

• uplynula již lhůta, na kterou byla žádost ze seznamu žadatelů vyřazena 

(týká se pouze žadatele, kterému byla žádost o pronájem bytu vyřazena)

• musí řádně a pravdivě vyplnit předepsaný formulář žádosti

• musí uvést přesnou výši navrhovaného nájemného za m2/měsíc (mini-

mální výše nájemného: 48,05 Kč/m2/měsíc) 

Výše uvedené podmínky se vztahují i na osoby, které by sdílely 

s žadatelem společnou domácnost. 

Nabídka musí být podána nejpozději: 30. 6. 2024 v zalepené 

obálce s nápisem „neotvírat – nabídka na pronájem bytu“ + označení 

požadovaného bytu + adresa odesílatele

Kritéria pro výběr nejvhodnější nabídky:

• Rada města při výběru nejvhodnější nabídky přihlédne především 

k sociální a bytové situaci žadatele a k výši jím navrhovaného nájem-

ného za m2/měsíc. 

• Nájemní smlouva bude uzavřena na dobu určitou pěti let.

• Zadavatel si vyhrazuje právo na zrušení výzvy k podání nabídky na 

pronájem bytu, případně nevybrání žádného z uchazečů, a to i bez 

udání důvodů. 

Bližší informace a formuláře žádostí budou podány všem zájemcům 

na Městském úřadě v Sušici, odbor majetku a rozvoje města, 4. patro, č. 

dveří 410, popřípadě telefonicky na čísle 376 540 141.   -mp-

Omlouváme se za chybné datum v oznámení o stanovení místa konání 

voleb do EP v minulém čísle. Za chybu je zodpovědná redakce SN.  -red-

Jak se volilo do EP v Sušici a na okrese
Ve dnech 7. a 8. června 2024 proběhly volby do Evropského parla-

mentu. V České republice měly historicky nejvyšší účast: ČR – 36,45%, 

okres KT – 37,95%, Sušice 35,85%. Následující tabulka přináší porovnání 

stran, které budou mít europoslance.   -red-, Zdroj: ČSŮ 

Procentuální zisk hlasů    ČR okres KT Sušice

ANO 2011    26,14 30,13  27,80

SPOLU (ODS, KDU-ČSL, TOP09) 22,27 19,89  24,08

PŘÍSAHA A MOTORISTÉ  10,26 11,03  9,09

STAČILO!, (KSČM, SD-SN, ČSNS)  9,56 10,60  10,90

STAROSTOVÉ a osobnostipro Evropu  8,70  7,29  6,60

Česká pirátská strana    6,20  4,22  4,82

SPD a Trikolora     5,73  6,44  6,34
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Nedlouho po SUPŠ sv. Anežky 

České vystavuje v sušické gale-

rii Střední škola Horaždovice, 

konkrétně žáci oboru Propagač-

ní výtvarník pod vedením učitel-

ky odborného výcviku Veroniky 

Kulturní aktuality

Galerie pulsovala energií v rytmu mládí

S potěšením můžeme konsta-

tovat, že vedení ZUŠ Františka 

Stupky v Sušici mile překvapilo 

tu hrstku milovníků muziky, kte-

rá si říká jazz. Dne 3. 6. se sešel 

plný sál – dodatečně se doplňo-

valy židle – aby si každý zažil po-

slech dvou generací muzikan-

tů. Úvodem večera byla ukázka 

práce pedagogů ZUŠ s mladý-

mi studenty – hráli dva klavíris-

té a dívka na altsaxofon. David 

Škopek provedl skladbu Grove-

ra Washingtona Just the Two Of 

Us (Jen my dva), Šarlota Švelcho-

vá ukázala, že nejen chlapi mo-

hou dobře zvládat saxofon a to 

skladbou Thomase „Fats“ Walle-

ra – Aiń t Misbehavion (Nechovám 

se neslušně) a závěrem tria hu-

debních nadějí byl Jan Zdeněk 

ml. skladbou George Gershwina 

Preludium č. 3. Nutno zmínit, že 

Šarlotu Švelchovou doprovázeli 

dva z profesionálů, kteří pak před-

váděli nám všem, co je jazz a jaké 

místo v něm má improvizace. 

Složení tria hudebníků druhé 

části večera bylo totožné s koncer-

tem ve „Smetance“ před dvěma lety.

To se loučil s účinkováním na hudeb-

ních akcích orientovaných na jazz 

jejich letitý sušický organizátor pan 

profesor Jaroslav Pruner. Na pon-

dělí večer 3. 6. se „vrátil“ k dvojici 

František Uhlíř – kontrabas a Ja-

romír Helešic bicí nástroje, se kte-

rou pravidelně bavil nás milovníky 

jazzu v minulých letech. Každý z di-

váků, kdo se soustředil tento večer 

na poslech této trojky profíků bě-

hem koncertu musel zaznamenat, 

V „Káčku“ se tleskalo džezu

Magdalena Rutová / Pracovní dny / rodinná výsta-

va / 21. 6. – 15. 9. 2024

Galerie Sirkus Sušice vás zve 21. června od 18 hodin 

na zahájení výstavy Pracovní dny.

Výstava kreseb, ilustrací a grafi k autorky Magdaleny Rutové na-

hlédne dobrodružnou cestou od prvních skic k hotovým knihám.

Magdalena Rutová (*1988) je absolventka ateliéru ilustrace 

a grafi ky na pražské UMPRUM, ilustrátorka a autorka (nejen) dět-

ských knih, za které získala mnohá ocenění.

Výstavu zahájí soubor Arnoštka ze ZUŠ Březnice loutkovým 

představením Placatý králík. Islandský lyrický příběh vypráví o tom, 

jak potěšit přítele v nouzi.

GALERIE SIRKUS SUŠICE

Tocháčkové. Galerie tak opět ožila 

mladistvou energií a především 

se stala smysluplnou platformou 

pro činnost a prezentaci nastupu-

jící tvůrčí generace.

Vernisáž proběhla 31. května. 

Dopoledne výstavu zahájila škola 

se svým zřizovatelem a odpoledne 

byla na programu vernisáž pro veřej-

nost. Galerie na celý den ožila a čas-

to se odtud nesl halas, hudba i zpěv. 

Výstavu uvedla organizátorka pro-

gramu a duše galerie Mirela Tůmo-

vá. Zdůraznila, že prezentace práce 

žáků různých výtvarných škol byla 

od počátku jedním z edukačních cílů 

galerie a ač se v tomto případě jed-

ná o tříletý učební obor, výsledek má 

uměleckou hodnotu i smysluplné 

sdělení a autoři mají být na co pyšní. 

Po té promluvila Veronika Tocháč-

ková, která odborně vede tuto třídu 

druhým rokem a výtvarné práce s žáky 

připravovala přímo pro tuto výstavu. 

Vyzdvihla přínosy výstavy pro rozvoj 

svých žáků a poděkovala za tuto mož-

nost i tvůrčí zkušenost. Na závěr výher-

ci letmého kvízu předala tričko s logem 

výstavy. Žáci orámovali úvodní slova 

bicími, zpěvem a tancem. 

Celá expozice se nese v duchu 

názvu výstavy: Individualismus 

– Kolektivismus. Obsahuje jak 

jednotící společné prvky, tak ryze 

individuální výtvarné vyjádření kaž-

dého z žáků. Příznačně se to odráží 

v části, kde jsou plakáty zpracova-

né právě na výše uvedený název 

výstavy. Výsledkem pak může být 

poznání, že se tyto dva protichůdné 

přístupy funkčně doplňují a vytvá-

řejí hodnotnější a zajímavější celek. 

Text a foto Eduard Lískovec

více foto na www.kulturasusice

V polovině června proběhne 

v Sušici velmi zajímavá a výji-

mečná akce – v rámci uskupení 

partnerských měst organiza-

ce Douzelage se chystá festival 

mladých hudebníků, kterého 

se účastní muzikanti ze šesti 

evropských měst. Na koncer-

tech vystoupí zástupci z Dán-

ska, Litvy, Maďarska, Portugal-

ska, Velké Británie a Slovenska, 

nebudou chybět ani hudebníci 

ze Sušice. Akce probíhá v rámci 

20. výročí vstupu Sušice do or-

ganizace Douzelage.

Koncerty jsou plánovány od 

čtvrtka 20. června do soboty 

22. června, kdy akce vyvrcho-

lí společným vystoupením ve 

Smetanově sále (viz program 

akce). Lidé jsou srdečně zváni 

na zajímavá vystoupení v ka-

várnách, sušickém muzeu a na 

zmiňovaný hlavní koncert. V pá-

tek večer v amfi teátru ZUŠ Suši-

ce vystoupí také sušická skupina 

Paddy’s Bangers.

Muzikanti ze šesti part-

nerských měst Sušice vystou-

pí v rámci akce Young Musici-

ans Festival, v českém překladu 

setkání mladých muzikantů. 

Představí se hudebníci z měst: 

Rokiškis (Litva), Köszeg (Maďar-

sko), Holstebro (Dánsko), Sesimb-

ra (Portugalsko), Sherborne (Vel-

ká Británie) a Zvolen (Slovensko) 

Účastníci akce mají v Sušici na-

plánovaný bohatý program, do-

jde i na připomenutí 20. výročí 

vstupu Sušice do evropské or-

ganizace Douzelage.

Co je Douzelage? Organizace 

byla založena v roce 1991 z inicia-

tivy partnerských měst Sherborne 

(Velká Británie) a Granville (Fran-

cie). Organizaci se dostalo evrop-

ského uznání, když jí Evropská ko-

mise v roce 1993 povolila užívat ve 

znaku 12 zlatých hvězdiček.

Z každého státu EU je zde je-

diný zástupce – nyní 28 měst 

vytváří unikátní mezinárodní síť 

partnerských měst, jejíž součástí 

je za Česko i Sušice, která do or-

ganizace vstoupila v roce 2004 

v rok, kdy se Česko stalo členem 

Evropské unie. 

Jedním z hlavních cílů akcí 

Douzelage je propojování kultur 

jednotlivých měst a zemí, setká-

vání mladých studentů, kteří ve 

vzájemné komunikaci vylepšují 

své jazykové dovednosti. Každo-

ročně probíhá hlavní jednání, na 

kterém se setkají zástupci všech 

členských měst. V Sušici probě-

hl tzv. General Meeting naposle-

dy v roce 2010. Na podzim 2023 

vyrazili zástupci Sušice do chor-

vatského městečka Rovinj, letos 

na jaře proběhlo zatím poslední 

setkání v anglickém Sherbornu.

V rámci Douzelage probíhají 

Festival mladých muzikantů: zahraniční koncerty i Paddy ś Bangers 
i jiné, tematicky zaměřené akce. 

Jednou z nich je právě chystaný 

Young Musicians Festival v Su-

šici, na který jste srdečně zváni! 

Další informace najdete na 

kulturasusice.cz nebo na sociál-

ních sítích městských organizací.

Jonáš Bartoš

že hudebníci při hraní světových jaz-

zových standardů mají každý speci-

fi cký podíl na vyznění jedné každé 

skladby – ale, a to je pro improviza-

ci – metodu „práce“ při provedení 

– všichni tři mají ve výsledku práci 

obdobnou. Konkrétně – Jaromír He-

lešic byl u základu každého „fl áku“ 

nesmlouvavou oporou pevné kost-

ry díla a nesměl podlehnout „úsko-

kům“ kontrabasu a klavíru. František 

Uhlíř každou skladbu harmonicky 

podkládal pevným „trámovím“ i ryt-

micky kooperoval s bicími nástro-

ji a klavírem. Vzpomeňte pak také, 

že v běhu večera klavírista „básnil“ 

nad černými a bílými klávesami při 

hraní známých skladeb (Caro mio 

Ben), ale bicí nástroje i kontrabas 

byly „strážci pokladu“ přesvědčivý-

mi oporami celého výsledného vy-

znění – nesmlouvavého naplnění 

rytmických i harmonických hod-

not hrané skladby. Nemohu nepři-

pomenout znovu poslední jazzový 

koncert těchto tří hudebníků a jejich 

provedení Dvořákovy Humoresky č. 

7 Ges dur. Jen mistři oboru si mohou 

dovolit sáhnout na „posvátnou“ kla-

siku. A to nám ve stejné míře dopřá-

li i v podvečer 3. června – viz Franz 

Lehár opereta Paganini. Ano ,i to je 

džez ! Ano, mohu bloudit po klavia-

tuře nebo po hmatníku či po bláně 

bubnu, ALE respektuji fakt, že hra-

jeme tři a můj výkon skladbu staví 

a ne rozhodně harmonicky nebo 

rytmicky demoluje.

Účinkující Pruner-Uhlíř-Helešic 

nás v sedmi provedených standar-

dech přesvědčili, že JAZZ je hud-

bou svobody, ale i pevného řádu, 

který je profesionály jejich ražení 

nesmlouvavě respektován.

Pánové, velký dík!

Mgr. Karel Löff elmann
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16. června od 15 hod. –Kavárna Šibule

Dostaveníčko... – zábava s Kůrovci z Kašperských Hor

21. června od 18 hod. – Velký sál muzea

Sto let spolku Pražský Sušičan – vernisáž výstavy

28. června od 19 hod. – zámek – velký sál

Ševčíkovy hudební večery – Bella Adamová – mezzo-

soprán, Patrick Vacík – kytara

29. června od 12.45 hod. – Mírové náměstí

Dobrá Voda u Hartmanic
do 29. srpna – Muzeum Šumavy Dobrá Voda

Motýla jsem tu neviděl: kresby dětí z terezínské-

ho ghetta – výstava

Čepice
6. července od 14 hod. – Čepice „Vodácké tábořiště“ 

Setkání harmonikářů – Plzeňský Pepíci, Kůsovci, 

Švitorka, Zdeněk Krýsl, Šumaváci, Pavel Hlobík, Ve-

selé heligonky, Kůrovci, Anička Szabová, Maruška 

Smetanová, Jaro

Mlázovy
23. června od 11 hod. – Holiday Park Mlázovy

Mlázovská pouť 2024 – 11.00 Mše v kostele sv. Jana 

Křtitele, 14.00 Dětský folklórní soubor Šumavánek, 

14.30 Lidový soubor ZUŠ Sušice, 14.45 Vernisáž vý-

stavy obalů od čokolád, 15.30 Dětský folklórní sou-

bor Šumavánek, 16.00 TEArTR RAJDO, 17.00 Country 

kapela Dobrá parta – občerstvení, prohlídka muzea 

zemědělství a zámeckého parku, kuželník, obří šachy 

a dáma, půjčování Segway, historická střelnice

Kolinec
29. června od 13.30 hod. – areál ZŠ a MŠ Kolinec

Žihobce
MUZEUM LAMBERSKÁ STEZKA | www.zihobce.eu

duben – červen po–so 9.30–15.30

do 30. června 

Výstava fotografi í Vládi Hoška – Šumava čarovná

do 28. června – Putovní výstava Moje Šumava 

Šumava očima 53 fotografů

do 30. srpna – zámek

Pojeďte s námi do pohádky – výstava ilustrací 

a pohádkových postav Veroniky Balcarové

HRADY
RABÍ – tel. 376 596 235

Více info na www.hrad-rabi.cz

21. června od 19.30 hod. – Charleyova teta – divadlo

KAŠPERK – tel. 376 582 324

Více info na www.kasperk.cz 

21. června od 20 hod. - J.A.R. na Kašperku - koncert

14. června od 19 hod. – Ostrov Santos

15. června od 13 hod. – koupaliště Sušice

Rodinný PŮL festival – viz str. 1

15. června od 20 hod. – Art Garden Club 

Art Garden Band – viz str. 4

17. června od 18 hod. – Káčko ZUŠ Sušice

Závěrečný koncert instrumentalistů ZUŠ 

19. června od 19 hod. – kostel sv. Václava Sušice

20.–22. června – Sušice – viz str. 4

Festival YOUNG MUSICIANS in SUŠICE 2024 

20. června od 16.30 hod. – Kino Sušice

PŘÍBĚHY NAŠICH SOUSEDŮ – slavnostní závěrečná 

prezentace projektu Příběhy našich sousedů – Sušice, 

Horažďovice, pořádá Post Bellum

21. června od 18 hod. – Galerie Sirkus

Magdalena Rutová / Pracovní dny

vernisáž výstavy – viz str. 4

22. června od 8 hod. – náměstí Sušice

22. června – Ostrov Santos

22. června od 20 hod. – Art Garden Club

Tibor Žida Band – viz str. 4

30. června od 13 hod. – Ostrov Santos

13. července od 19 hod. – Klášterní kostel sv. Felixe – viz str. 5

23. října od 19 hod. – KD Sokolovna

Narozeninový koncert – Jakub Smolík

host: Monika Absolonová

předprodej vstupenek na www.kulturasusice.cz

SIRKUS, Příkopy 178, Sušice 

Ředitel       724 047 325

Kinopokladna 376 521 680 | předprodej 376 523 360

Otevírací doba:

pondělí, středa 7.30–11.30  12.30–15.30

úterý, čtvrtek  7.30–11.30  12.30–16.30

pátek   7.30–11.30  12.30–13.30

Pokladna otevřena 1 hod. před promítáním fi lmu

KAFE SIRKUS, Příkopy 178, Sušice

pondělí–pátek     17.00–20.00

sobota     16.00–20.00

neděle     13.00–20.00

GALERIE SIRKUS, Příkopy 178, 342 01 Sušice 

Otevírací doba:

pondělí, středa 8.00–11.30  12.30–15.30

úterý, čtvrtek  8.00–11.30  12.30–16.30

pátek   8.00–11.30  12.30–13.30

sobota, neděle – podle otevírací doby KAFE SIRKUS

od 21. června 

Magdalena Rutová / Pracovní dny – viz str. 4

KD SOKOLOVNA, T. G. Masaryka 120, Sušice

Akce, kurzy, výlety, předprodej   376 528 686

Redakce SN 376 555 070 | správce budov 376 521 682

Otevírací doba:

pondělí a středa  7.30–11.30 12.30–16.30

V jiné pracovní dny podle telefonické domluvy.

INFORMAČNÍ CENTRUM 

Poštovní 10, 341 01 Sušice

Otevírací doba květen–září:

pondělí–pátek 9.00–17.00 | sobota  9.00–14.00

přestávka   12.30–13.00 | svátky  9.00–14.00

18. června od 9.30 hod. 

Botanická komentovaná procházka „Za poklady 

Svatoborského bezlesí“ – ZRUŠENO

MUZEUM ŠUMAVY SUŠICE

náměstí Svobody 40, 342 01 Sušice

www.muzeumsumavy.cz

Otevírací doba květen–říjen:

úterý–neděle  9.00–12.00 13.00–17.00

Spouštění betlému: 9, 10, 11, 13, 14, 15 a 16 hod.

14.–15. června

do 16. června 

Skleněné objekty ze sklářské školy Zwiesel

– výstava tvorby studentů sklářské školy

do 24. června – Archeologické toulky Jiřího Fröhlicha

vzpomínková výstava na nedávno zesnulého 

archeologa Jiřího Fröhlicha 

od 25. června

Dinosauří nálepkománie – výstava viz str. 6

do 1. září

do 31. října

Retro svět dětských kočárků a hraček – výstava

VÝSTAVNÍ PROSTORY RADNICE – 6. PATRO

od 1. července

Sušice

Region

Horažďovice
MĚSTSKÉ MUZEUM • úterý–neděle 9.00–17.00 

• Myslí a kladivem

Minerály, hornictví, zlato a perly horního Pootaví

• A. Červený: Diagnóza krystal 

Stálá expozice alpských minerálů

• Stoleté pimprle – Stálá expozice loutek

• Za město a vlast! 

První předměty a první dárci horažďovické muzejní sbírky

• Archeologie náměstí

Nálezy z výzkumu historického jádra města
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Nebojte, to není nemoc, ale nová letní akce v sušickém Muzeu 

Šumavy. Už od 25. června si můžete vyzkoušet jaké to je být 

sběratelem nálepek – fi lumenistou. V rámci vstupného obdržíte 

malé album, podle nějž se pokusíte najít všechny nálepky s tema-

tikou pravěkých tvorů, kteří se záludně poschovávali po celém muzeu. 

Pohltí vás naše nálepkománie, prozkoumáte každý kout a stanete 

se mistry-sběrateli 

nebo se necháte 

přelstít záludně 

ukrytými monstry 

z  dávných věků? 

Přijďte si užít letní 

zábavu pro celou 

rodinu do Muzea 

Šumavy v  Sušici! 

Máte čas do 15. září 

2024.  -MŠ-

Společenská kronika

Pojeďte s námi... Vzpomínky
15. června

Plavba po jezerech Solné komory a lázně Bad Ischl
OBSAZENO!

28. září

Perla Solné komory: Wolfgangské jezero 
a výjezd zubačkou na Ovčí horu (Schafberg) – OBSAZENO!

21. prosince

Adventní Mnichov
Mnichovské adventní trhy patří v Bavorsku mezi nejatraktivnější. 

Zvláštností je zejména tzv. jesličkový trh, kde prodávají betlémáři své 

ručně vyráběné fi gurky.Náš program začneme prohlídkou města, během 

níž si prohlédneme nejvýznamnější památky spojené jak s historií vlád-

noucího rodu Wittelsbachů, tak i s dějinami druhé světové války (stará 

rezidence, náměstí Odeonsplatz, budova radnice, kostel Frauenkirche). 

Po skončení prohlídky budeme mít možnost navštívit mnichovskou rezi-

denci, v níž do roku 1918 sídlili bavorští králové. Poté bude možno v rámci 

individuálního volna vychutnat předvánoční atmosféru města a navštívit 

jeden z adventních trhů nebo posedět v některé ze známých pivnic. 

Bližší informace k uvedeným výletům v kanceláři Sušického kulturního centra 

v KD Sokolovna, na www.kulturasusice.cz/vylety/ nebo na tel. 376 528 686

Opustili nás
Václav Málek r. 1935

OKÉNKO POMOCI

Pá 14. 6.  9.30–11.30  Rukodělné činnosti 

  13.00–14.30  Výroba bloků

Po 17. 6. 13.00–15.00  Malování 

Út 18. 6.  9.30–11.30  Cvičení + relaxace 

  13.00–15.00  Pracovní činnosti 

St 19. 6. 13.00–15.00  Nácvik praktických dovedností

Čt 20. 6.  9.30–11.30  Tvoření z papíru

  13.00–15.00  Odpoledne s poezií

Pá 21. 6.  9.30–11.30  Rukodělné činnosti 

  13.00–14.30  Výroba bloků

Po 24. 6. 13.00–15.00  Promítání fi lmu 

Út 25. 6.  9.00–12.00  Vařečka + úklid

  13.00–15.00  Pracovní činnosti

St 26. 6. 13.00–15.00  Nácvik praktických dovedností

Čt 27. 6.  9.30–11.30  Tvoření z papíru

  13.00–15.00  Posezení u kávy a čaje 

Pá 28. 6.  9.30–11.30  Rukodělné činnosti 

  13.00–14.30  Výroba bloků

Vedoucí pobočky: 774 451 769 Sociální rehabilitace: 778 519 769

Sociálně terapeutická dílna: 775 731 769 Sociální rehabilitace: 778 519 769

PEER konzultant: 774 702 509

E-mail: vedouci.su@fokus-pisek.cz | dilna1.su@fokus-pisek.cz

socialni1.su@fokus-pisek.cz | peer.su@fokus-pisek.cz | info@fokus-pisek.cz

Fokus – Pobočka Sušice – Nuželická 60
(Organizace na pomoc a podporu lidí s duševním onemocněním)

Nálezy uložené na stálé službě Městské policie Sušice
Městská policie Sušice oznamuje, že jí byly odevzdány následující 

věci, které byly nalezeny na území města Sušice a jejichž vlastník není 

znám. Nálezy byly odevzdány od září 2023 do dnešního dne.

Mobilní telefon – 5 ks | prstýnek ze žlutého kovu – 2 ks | peněženka 

– 4 ks | brýle dioptrické – 1 ks | náušnice – 1 ks | pouzdro na mobilní te-

lefon – 1 ks | deštník – 1 ks | ostatní /karty…/ – 5 ks

Nález bude vydán jen žadateli, který věc přesně popíše. 

Popis a fotografi e aktuálně nalezených psů naleznete na webových 

stránkách Městského úřadu Sušice pod odkazem Město » Městská po-

licie » Aktuální informace. Jaroslava Hrabová, Městská policie Sušice

Už jen kytičku na hrob Ti můžeme dát,

postát a s láskou vzpomínat... 

Dne 27. června si připomeneme páté smutné výročí, 

kdy nás navždy opustil pan

Jaroslav Tocháček.

S úctou a láskou vzpomínají manželka Jana a dcery 

s rodinami.

Kdo Tě znal, v dobrém vzpomene, 

kdo Tě měl rád, nikdy nezapomene. 

Dne 14. června uplynou dva roky, co nás opustil pan 

Václav Brejcha 

z Tedražic. 

S láskou stále vzpomínají manželka a děti s rodinami.

Kdo Tě znal, vzpomene, 

kdo Tě měl rád, nikdy nezapomene. 

Dne 30. dubna uplynuly dva roky, co nás navždy 

opustil náš milovaný syn, manžel, tatínek, dědeček, 

bratr, strýc, tchán a kamarád, pan 

Bohumil Hanzlík. 

S láskou a bolestí v srdci vzpomíná rodina.

V sobotu 4. května odpoledne proběhla další slavnost požehnání ob-

noveného křížku, tentokrát v místě bývalé osady Malý Babylon. Křížku 

žehnal, stejně jako v minulých letech pan farář Jan Kulhánek. Samot-

nou opravu a obnovu křížku opět zajistil a osobně provedl Jiří Strejc, 

s pomocí pana Josefa Kalného a JUDr. Miroslava Popela. Tentokrát bylo 

potřeba opravit i kamenný podstavec křížku. Aprílové počasí letošního 

jara způsobilo, že samotná oprava, která probíhala na místě 22. dubna 

byla na sněhu a bylo velmi problematické se na místo vůbec dostat. 

V dalším týdnu, při slavnostním žehnání, již nebylo po sněhu ani památky 

a přítomní, kteří museli dojít na místo pěšky, byli odměněni sluníčkem. 

Příjemnou atmosféru navíc umocnili kytarou a zpěvem Jindra Lejsková 

a trubkou Herbert Hones. Jarní květnová slavnost tak byla pro všechny 

pohlazením na těle i na duši. 

Zároveň uvádím, že toto byl poslední z křížků, které Emil Kintzl stačil 

naplánovat obnovit. Z tohoto důvodu a zároveň i protože máme infor-

mace, že nadále se k opravám drobných sakrálních objektů na území 

Národního parku Šumava hlásí Správa NP Šumava, tímto svou dobrovol-

nou aktivitu ukončujeme a děkujeme velmi všem, kteří nás podporovali 

a byli nám v této činnosti nápomocni.   Věra Marešová, Jiří Strejc

Žádost: Jeden křížek Emil Kintzl ve svých plánech ještě uvádí, 

ale my bohužel nevíme, o jakou lokalitu se jedná. Pokud by někdo 

věděl, kde se nachází „Fajcova louka“, dejte nám, prosím, informaci 

přes redakci SN nebo na e-mail: v.maresova.susice@gmail.com

Žehnání obnoveného křížku na Malém Babylonu

Těžké je tatínku, bez Tebe žít, 

jako Ty neumí nikdo poradit, 

chybí nám úsměv Tvůj a Tvé pohlazení, 

za Tebe tatínku, náhrada není. 

Dne 26. června vzpomeneme osmnáctého výročí 

úmrtí našeho milovaného manžela, tatínka, dědečka 

a pradědečka, pana 

Karla Krále 

ze Sušice. 

S láskou vzpomínají manželka, synové s rodinami a ostatní příbuzní.

HARMONIKY LETOS BUDOU!
Sbor dobrovolných hasičů v  Čepicích pořádá v  sobotu dne 

6. července 2024 od 14.00 hodin již XIII. setkání harmonikářů, které 

se koná v areálu místního tábořiště. V bohatém odpoledním programu 

vystoupí skupiny – Kůrovci, Šumaváci, Veselé heligonky, Švitorka, Kůsovci, 

dua JARO , dále Anička Szabová, Maruška Smetanová a jednotlivci – Pavel 

Hlobík, Zdeněk Krýsl. Hostem setkání budou Plzeňští Pepíci, kteří setkání 

zahájí. Zveme tímto všechny příznivce tohoto žánru. Vstupné 100 Kč.

Jaroslav Šuba, Čepice

Dne 8. června by se dožil sta let pan 

Jan Řáha 

z Bohdašic. 

S úctou vzpomínají syn Jan s rodinou a ostatní 

příbuzní.

Pro nás jsi pracoval, pro nás jsi žil, 

nám jsi byl oporou do posledních sil. 

Utichlo srdce, zůstal jen žal, 

ten kdo Tě miloval, vzpomíná dál. 

Dne 15. června uplyne dvacet jedna let, co nás 

navždy opustil náš milovaný manžel, tatínek 

a dědeček, pan 

Jaroslav Řáha 

z Budětic. S láskou vzpomínají a všem, kteří s námi vzpomenou na jeho 

zlaté srdce, děkují manželka, děti a vnuk.

Dotlouklo srdce, umlkl hlas, 

tak rád měl práci, život a nás.

Jen dobro a lásku rozdával, 

proto v našich srdcích žije dál. 

Dne 3. června uplynulo sedmnáct let, co nás opustil 

manžel, otec, tchán, dědeček, pan 

Jan Klůs 

z Podmokel. Stále vzpomíná manželka Jaroslava, dcery Jana s manželem, 

Dáša s manželem, vnučky Martina, Katka a Šárka s manželem, pravnuci 

Aleš a Štěpán.

DINOSAUŘÍ NÁLEPKOMÁNIE

Evropský svátek výtvarného umění a hudby v Pošumaví 

Sobota 6. 7. 2024 nebude v Žihobcích pouze dnem významného 

státního svátku, ale i prezentací umělců z několika států. Program, na 

který organizátoři srdečně zvou všechny příznivce malby, grafi ky, foto-

grafi í a moderní hudby, začíná v 15 hodin v žihobecké galerii Netopýr.

Setkání. Obrazy Markéty Myškové v žihobecké galerii Netopýr

Markéta Myšková, malířka, kreslířka a fotografka, zachycuje na svých 

jemných, zadumaných, od fi gur očištěných obrazech krajinu se všemi 

proměnami způsobenými lidskou činností nebo přírodními ději. Staré 

i novější domy, aleje stromů u silnic i ve volném prostoru, louky, mlýny, ryb-

níky. Město je pro ni také krajinou, někdy uklidňující, někdy méně vlídnou.

Po dětství a mládí v Praze se Markétě Myškové stalo domovem a in-

spirací středočeské Dubé a jeho okolí. Zdejší rozmanitá, malebná příroda, 

ale i zásahy lidské činnosti do ní, jsou nejčastějším motivem jejích obrazů 

a kreseb. Celkové pohledy se střídají se zaměřením na určitý výsek či 

prvek v krajině, obzor nemusí být pokaždé zachycen. V tvorbě Markéty 

Myškové najdeme i městskou krajinu, oproštěnou však od lidského ele-

mentu, který by působil rušivě. Obrazy a kresby vždy prozrazují hluboké 

vcítění a přesvědčivě vyjadřují náladu místa. Někdy uhranou svým kli-

dem, někdy mají nádech jemné nostalgie či smutku po tom, co bylo, 

ještě je, ale nemusí trvat.

Fusions – Propojení. Koncert francouzské dvojice Ladislava

Poetické jméno Ladislava, pod kterým vystupují dva klasicky školení 

francouzští hudebníci Emmanuelle a Olivier Lombardovi, samo o sobě 

ukazuje na výrazné ovlivnění jejich tvorby slovanským prostorem. K tomu 

přičtěme vlastní kompozice a úpravy skladeb, které mají své kořeny od 

Blízkého východu přes země Balkánu po rodnou Francii a Španělsko. 

A ještě přidejme nezkrotný temperament a dynamiku Emmanuelle, 

bravurně ovládající klarinet, rytmiku a zpěv, mnohovrstevnatou hru Oli-

viera na kytaru, to vše na působivém, instrumentálně bohatém pod-

kladu, kde svou roli plní i elektronika. Koncert Ladislavy je nejen cestou 

do osobitého světa dvou skladatelů a interpretů, ale zároveň i působivým 

vizuálním představením.

Risto Viitanen – Fotografi e a grafi ky. Výstava ve Finském kul-

turním centru

Risto Viitanen, fotograf, grafi k a designer z Finska, představí ve FKC Stel-

la Polaris své snímky a grafi cké práce. Jeho fotografi e čerpají především 

z fi nské krajiny a tamní přírody. Umělec má však také úzký vztah k české 

literatuře. Navrhl totiž obálky pro fi nská vydání knih A. Mornštajnové 

Hana (Hana) a Tiché roky (Hiljaiset vuodet), též B. Bellové Jezero (Järvi). 

Obálky knih a jejich různé zajímavé verze před fi nálním tvarem budou 

na výstavě k vidění, stejně jako jeho nové návrhy k překladům zname-

nitých románů J. Kratochvila Liška v dámu a K. Tučkové Žítkovské bohyně. 

Specifi cká krása fi nské přírody a česká beletrie, neboli krásná literatura 

očima fi nského výtvarníka – jak neobvyklé spojení!

Vernisáž výstavy Markéty Myškové se koná v sobotu 6. července 

2024 v 15 hodin. Výstava potrvá do 31. října 2024.

Galerie Netopýr, 342 01 Žihobce 15

Koncert francouzských hudebníků Emmanuelle a Oliviera Lom-

bardových se uskuteční jako součást vernisáže v sobotu 6. července 

2024 v 17 hodin v žihobeckém kostele Proměnění Páně.

Vernisáž výstavy Risto Viitanena se koná v sobotu 6. července 

2024 v 16 hodin.

Finské kulturní centrum Stella Polaris, 342 01 Žihobce 152

PhDr. Lenka Froulíková
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Knihovna ožila pyšnými rytíři a rytířkami

Kultura

KNIHOVNA

V městské knihovně se konala slavnostní událost - prvňáčci místních 

základních škol byli pasováni na Rytíře/Rytířku slova, což symbolizuje jejich 

první významný krok ve světě čtení a psaní. Přejeme jim mnoho příjemných 

chvil strávených s knihou, která je zavede do světa plného dobrodružství, 

fantazie a nových poznání.

Letní linorytování – kdo si hraje, nezlobí
Zahradní linorytování v Sušici – kurzy v červenci a srpnu 

pro děti i dospělé
Další informace: 

MgA. Zuzana Probstová Růžičková, Studentská 468, Sušice

E-mail: zu.ruzickova@gmail.com, nebo telefonicky: 723 019 954

www.zuzanaruzickova.webnode.cz

ZŠ Komenského, 1. E

ZŠ Lerchova, 1. A

ZŠ Lerchova, 1. C

ZŠ TGM, 1. A

ZŠ Lerchova, 1. B
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Maska pro Francouze, láska k hokeji. Korál slaví jubileum

Hokejka jako dárek od Pavla 

Francouze.

Sportoviště města Sušice
Téměř za jakékoliv situa-

ce ochotný, usměvavý. Odda-

ný sportu, obzvlášť hokeji. Přes 

veškeré úspěchy navíc neustále 

skromný. Bohumil Korál ve své 

dílně v Dlouhé Vsi vymyslel a vy-

robil design pro masky hokejo-

vých brankářských velikánů. Na 

začátku června oslavil význam-

né jubileum. Sušickému patrio-

tovi a zároveň hokejovému tre-

nérovi gratulujeme a zároveň 

přinášíme drobné ohlédnutí za 

tím, co ve svém 

n e t r a d i č n í m 

oboru dokázal. 

Bohumil Korál 

oslavil 5. června 

60.  narozeni -

ny. Významnou 

část života vě-

noval oboru, kde 

by ho asi vůbec 

nenapadlo, že 

prorazí mezi na-

prostou špičku. 

Hokejové masky 

z jeho dílny nosi-

lo nebo nosí řada 

špičkových bran-

kářů, asi ta nejslavnější dokonce 

vyhrála na hlavě Pavla Francou-

ze v roce 2022 Stanley Cup, nej-

slavnější hokejovou trofej světa. 

Jak se vůbec k hokejovým 

maskám dostal? S technikou 

airbrush začal v roce 1999. Prv-

ní zkušenosti sbíral v Němec-

ku, kde pracoval jako lakýrník. 

Nástřiky dělal na helmy hoke-

jové i motorkářské. Bral to jako 

koníček při stálé práci, od roku 

1999 se tím začal živit.

Prvním známým zákazníkem 

byl dlouholetý extraligový gól-

man Pavel Cagaš. Maska, která 

dostala významné ocenění a pro-

slavila se po světě, byla pro Ro-

mana Čechmánka, olympijského 

vítěze z Nagana 1998. Jeho zlatá 

sfinga dokonce 

vyhrála soutěž 

americké tele-

vizní společnosti 

o nejhezčí design 

masky NHL.

Korál se do-

stal mezi nejlepší 

designéry svého 

oboru. V součas-

né době bran-

kářské mask y 

stříkají na profe-

sionální úrovni 

jen další dva lidi 

v Česku. Design 

masek vymýšlel 

pro české hokejové legendy. Nej-

významnějšími klienty byli Ro-

man Čechmánek, Tomáš Vokoun, 

Petr Bříza, Milan Hnilička, Ján La-

šák, Roman Málek, Dušan Salfi c-

ký, Jakub Štěpánek. V současnos-

ti nosí Korálovy helmy Dominik 

Pavlát, Miroslav 

Svoboda, Samuel 

Baroš, Josef Koře-

nář nebo Samuel 

Hlavaj.

V  roce 2022 

v y h r á l a  j e h o 

maska Stanley 

Cup, kterou hrdě 

nosil Pavel Fran-

couz. Českému 

gólmanovi malo-

val masky již od 

juniorských let až 

do konce kariéry 

v NHL, kterou bo-

hužel předčasně 

ukončily zdravot-

ní problémy. Elit-

ní český gólman 

si od Korála do-

konce nechal na-

malovat repliky 

všech svých ma-

sek. Doma má ce-

Přemýšleli jste už o brigádě na letním koupališti?

Brigáda na letním koupališti je skvělá pro studenty, aktivní seniory i sezonní zaměstnance. 

V případě oboustranné spokojenosti možnost dlouhodobé spolupráce. 

Koho aktuálně hledáme do naší party? Spolehlivého, zodpovědného, týmového hráče 

se slušným chováním a vystupováním k zákazníkům a kolegům na tyto pozice:

• Obsluha pokladna – Pro více informací nás kontaktujte na e-mailu: safranek@sportoviste-

-susice.cz nebo na telefonním čísle: 777 358 717

• Obsluha kiosku – Pro více informací nás kontaktujte na e-mailu: safranek@sportoviste-susice.cz

 nebo na telefonním čísle: 777 358 717

• Výpomoc na ubytování Roušarka – Pro více informací nás kontaktujte na e-mailu: 

ferencikova@sportoviste-susice.cz nebo na telefonním čísle: 777 358 722

Více informací na https://www.sportoviste-susice.cz/letni-brigada/

Sháníte brigádu na léto? 

lou místnost jako galerii těch-

to masek a všech hokejových 

úspěchů.

Všechny masky Korál vytvá-

ří v dílně v Dlouhé Vsi, kde tráví 

na chalupě léto s rodinou. Právě 

rodina je jednou z nejdůležitěj-

ších součástí života. Nejraději má, 

když se sejde všech jeho pět dětí 

se svými partnery a s devíti vnou-

čaty, s nimiž třeba stráví krátkou 

dovolenou.

Přestože je ve své profesi velice 

úspěšný, zůstává velmi skromným 

člověkem. Svými úspěchy se koli-

krát nepochlubí. 

Hokeji se věnuje celý život. Slo-

žil trenérské zkoušky a začal tré-

novat nejmladšího syna, poté dě-

lal trenéra sušickému týmu A, kde 

měl syny a zetě. Po krátké pauze 

se k trénování vrátil, protože vnuk 

Vojta hokej také miluje.

Bohumilu Korálovi přejeme 

všechno nejlepší!

Jonáš Bartoš

V sobotu 15. června se koná třetí ročník štafetového 

běhu čtyřčlenných družstev podél Otavy (110 km z Čeňko-

vy Pily (přes Sušici, Horažďovice, Strakonice, Písek) až na 

Zvíkov), tzv. Otava Run. 

Přihlášky a další detaily jsou na stránkách https://otavarun.

mailchimpsites.com. Start je v 8.00 na Čeňkově Pile a přes Su-

šici celé startovní pole proběhne mezi 9.15 a 9.45. Sušická pře-

dávka štafety je u zvoničky pátera Ferdy na Santosu. Pokud se 

nemůžete přímo zúčastnit, přijďte alespoň jednotlivé účastní-

ky povzbudit. Celou akci podporuje město Sušice. 

 Milan Žaloudek

Letní koupaliště
ČERVEN   pondělí–pátek   15.00–19.00

    sobota–neděle   10.00–19.00

ČERVENEC, SRPEN  pondělí–neděle   10.00–19.00

Provozovatel si vyhrazuje právo uzavřít areál koupaliště kdykoliv v případě špatného počasí.

Více na https://www.sportoviste-susice.cz/

Změna návštěvní doby vyhrazena. Aktuální provozní doba na www.sportoviste-susice.cz

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ
Odbor Sušice s podporou města Sušice

vás zvou na turistické pochody po stopách 

SUŠICKÉ PAVUČINY
Termín konání: sobota 22. 6. 2024

Start a cíl: Sušice, náměstí Svobody, 9.00–16.00 hodin
Turistický pochod se uskuteční se startem a cílem na náměstí v Suši-

ci v době od 9.00 do 16.00 hodin. Cílem pochodu je seznámit se s oko-

lím města Sušice po stopách Sušické pavučiny s výstupy na jednotlivé 

vrcholy v okolí. 

Účastnický poplatek: základní 30 Kč

členové KČT, držitelé karet ISIC, ITIC, ALIVE, mládež do 15 let 20 Kč

Každý platící účastník srazu dostane pamětní list a drobný suvenýr. 

Informace: Alena Švarcová, e-mail: Alesva@seznam.cz, tel. 

728 088 146, Ing. Petr Čonka, e-mail: pconka@centrum.cz, tel. 

603 282 749, Dagmar Radová, e-mail: djradova@seznam.cz, 725 748 875 

V rámci turistického pochodu bude možno navštívit Muzeum Šuma-

vy (na náměstí Svobody) a Městské informační centrum (otevírací doba 

9.00 – 14.00 hodin), kde je k dispozici základní mapa.

Trasy po „Sušické pavučině“ (lze kombinovat s turistickými značkami)

1) Sušice – město královské /zlatá/     2 km

2) Architektura XX. století / stříbrná/    2 km

3) Sušice – kolébka sirkařství /žlutá/     2x 3 km

4) Putování podél řeky Otavy /zelená/     3 km

5) Hadí stezka na Svatobor /oranžová/       2x 4 km

6) Křížová cesta na Andělíček /fi alová/     2x 1 km

7) Sušická setkání s Kalichem /vínová/     2x 2 km

8) Cestou nejkrásnějších vyhlídek /modrá/    13 km–15 km

Popis tras na www. kulturasusice.cz 

Postup atletů „modré školy“
V Klatovech se konaly atle-

tické závody atletického čtyř-

boje, ve kterých naši žáci dosáh-

li výjimečného úspěchu. Umístili 

se na prvním místě a postupu-

jí do krajského kola v Přešti-

cích. Soutěžilo se v pětičlenných 

družstvech, přičemž čtyři nejlepší 

z družstva bodovali. Naši žáci do-

sáhli celkového počtu 5141 bodů 

a byli jediní v okrese, kteří překonali 

hranici 5000 bodů. Vynikali i v in-

dividuálních výkonech, kde se na 

třetím místě umístil Jakub Tatoušek 

s 1414 body. Gratulujeme a přeje-

me hodně štěstí v krajském kole!

Ve čtvrtek 16. 5. se stejné sou-

těže zúčastnilo družstvo mlad-

ších žákyň. Za naši školu nastou-

pila děvčata ve složení N. Válková, 

N. Vetráková ze 7. A, D. Naušová, 

T. Karausová ze 7. B a N. Želivská 

ze 7. C. Závodnice absolvovaly čty-

ři disciplíny. Soutěžily v běhu na 

60 metrů, ve skoku dalekém nebo 

vysokém, v hodu míčkem a v běhu 

na 800 metrů. Našim děvčatům se 

nejvíce dařilo v běhu na 60 metrů. 

V ostatních disciplínách bojovaly 

s velkým nasazením o každý bod. 

Po závěrečném vyhodnocení zů-

stalo naše družstvo jen 5 bodů od 

stříbrné medaile. 

Všem děvčatům patří podě-

kování za vzornou reprezentaci 

školy a velká gratulace k dosaže-

ným výkonům. 

Marie Pajmová, ZŠ Lerchova

Společná fotografi e z Plzně, kam Pavel Francouz 

přivezl ukázat Stanley Cup.

Sbírka masek pro Pavla Francouze, které si od Bohumila Korála nechal 

udělat i v replikách.
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Sušická nemocnice obnovila operativu
V minulém čísle jsme aktuálně 

přinesli tiskovou zprávu nemocni-

ce o obnovených operacích. Vloni 

město jmenovalo nového jedna-

tele nemocnice MUDr. Romana 

Vanžuru. Na jednání zastupitelstva 

8. listopadu 2023 představil svojí 

koncepci rozvoje nemocnice a nyní 

byl zrealizován podstatný krok to-

hoto plánu. O významu obnovení 

operativy svědčí i fakt, že zpráva fi -

gurovala i v hlavním zpravodajství 

České televize. Požádal jsem proto 

pana jednatele, zda by podrobněji 

přiblížil nové činnosti.

Co přesně znamená jedno-

denní chirurgie a má v Sušici 

nějaká specifika? „Jednodenní 

chirurgie, ofi ciálním názvem Jedno-

denní péče lůžková – JPL, je trend, 

který se v posledních asi dvaceti le-

tech šíří v operačních oborech na 

celém světě. V evropských státech 

a v severní Americe se dnes v tomto 

režimu provádí více než 50 % všech 

chirurgických a operačních výkonů 

a počet těchto výkonů prudce stou-

pá i ve zbytku světa. V Čechách je její 

rozvoj pomalejší, ale snahou všech 

je, aby se i u nás stala běžnou a do-

stupnou metodou. V sušické ne-

mocnici budeme zpočátku prová-

dět výkony obecné chirurgie, ale do 

budoucna bychom chtěli spektrum 

výkonů rozšířit i o výkony v oborech 

ortopedie, gynekologie, ORL, pří-

padně i urologie a plastické chirur-

gie. Bude ale záležet na domluvě se 

zdravotními pojišťovnami.“

A  co to vlastně jednoden-

ní chirurgie je? „Jsou to všechny 

operační zákroky, po kterých může 

pacient odejít do domácího ošetřo-

vání během 24 hodin od operace. 

Patří sem výkony chirurgické, or-

topedické, gynekologické, urolo-

gické, ale také některé výkony ORL 

nebo plastické chirurgie. Jejich roz-

voji pomáhá zavádění nových ope-

račních metod a postupů, nových 

materiálů, léků i nástrojů. Operace 

jsou dnes mnohem méně radikál-

ní než před 20-ti nebo 30-ti lety, 

a i anestezie a pooperační péče je 

mnohem šetrnější než dříve.“

Pro koho je tento typ péče 

vhodný? „Především pro ty, kteří 

netrpí vážnějším zdravotním pro-

blémem, jsou v dobré kondici a mají 

dobré rodinné zázemí. Je potřeba 

si uvědomit, že propuštění do do-

mácího ošetřování neznamená, že 

je pacient uzdraven. Rozdíl oproti 

pobytu v nemocnici je, že rekonva-

lescence probíhá v domácím pro-

středí a je pro pacienta příjemněj-

ší a pohodlnější než v nemocnici. 

Na druhou stranu omezení daná 

pooperačním průběhem zůstáva-

jí stejná – bolest, nevolnost, ome-

zená hybnost... Proto pacient vždy 

bude potřebovat někoho, kdo na 

něho dohlédne a kdo mu v domá-

cím prostředí pomůže s běžnými 

denními úkony.“

Jaké operace provádíte v reži-

mu jednodenní chirurgie? „Přede-

vším jsou to operace kýl – tříselné, 

pupečníkové, břišní i stehenní kýly. 

Laparoskopicky pak provádíme 

operace žlučníku, slepého střeva, 

břišních srůstů nebo i diagnostické 

laparoskopie. Z cévních operací jsou 

to křečové žíly a hemeroidy.“

Jsou pro tyto zákroky operač-

ní sály dostačující? „Operační sály 

v sušické nemocnici jsou naprosto 

vyhovující jak po prostorové strán-

ce, tak co se týká technického vyba-

vení. Operační tým, který se přijel 

s prostory ještě před zahájením pro-

vozu seznámit, byl velmi mile pře-

kvapen prostorností i vybavením.“

Odkud přijíždí operační 

tým? „Operační tým dal dohro-

mady MUDr. Pavel Krejčí, který 

má v Sušici chirurgickou ambu-

lanci. Jeho kolegyně a kolegové 

jsou převážně z plzeňské fakultní 

nemocnice.“

Jaký je postup v případě po-

třeby zákroku z pohledu paci-

enta? „Pokud pacient potřebuje 

operační zákrok, je nejprve nutné 

určit, zda je tento zákrok možno 

provést v režimu jednodenní chirur-

gie a zda je pacient vhodným kan-

didátem na takovýto zákrok. Pokud 

jsou odpovědi na obě otázky klad-

né, pak je možno začít výkon pláno-

vat. Takže pokud vás nějaká opera-

ce čeká, obraťte se na chirurgickou 

ambulanci MUDr. Krejčího. Pokud 

budete vhodným kandidátem na 

jednodenní chirurgii, rozběhne se 

již běžné kolečko předoperačních 

vyšetření u nás v nemocnici a sou-

časně plánování termínu výkonu.“

Jaký je váš plán na další ope-

race? „Rádi bychom v letošním roce 

provedli kolem jednoho sta výkonů – 

plánovali jsme o něco více, ale proces 

schvalování a povolování trval o něco 

déle, než jsme předpokládali. Nyní by 

však již všechno mělo probíhat hladce 

a pokud budeme mít pacienty, jsme 

připraveni operovat každý týden.“

Děkuji za odpovědi.  E. Lískovec

SOŠ a SOU Sušice otevřela centrum autolelektromobility

SOŠ a SOU Sušice 24. května 

slavnostně otevřela moderní 

centrum autoelektromobility. 

Otevření se zúčastnili zástup-

ci Plzeňského kraje, fi rem, kte-

ré se podíleli na realizaci pro-

jektu i představitelé města. Při 

slavnostním přestřižení pásky 

za účasti starosty Sušice Petra 

Mottla popřál ředitel školy Ja-

romír Kolář novému centru, aby 

žákům sloužilo co nejlépe. Po té 

byli početní hosté pozváni do 

moderně vybavených prostor 

a názorně seznámeni s činností 

centra.   text a foto ED

Z  tiskové zprávy vybíráme 

podrobnější informace: Centrum 

vzniklo přebudováním garáží v are-

álu školy. Na přestavbu a kompletní 

vybavení nejmodernějšími servisní-

mi a diagnostickými technologiemi 

v hodnotě 15 milionů korun přispě-

la EU 10,5 miliony. Opravy a seřizo-

vání hybridních či elektrických au-

tomobilů i nejnovějších technologií 

integrovaných do moderních vozů 

se budou učit žáci oborů autoelek-

trikář a mechanik opravář motoro-

vých vozidel. Budova opatřená inte-

ligentními technologiemi poslouží 

také k výuce budoucích elektrikářů 

a elektrotechniků. 

„Nástup elektromobility nás při-

měl uvažovat, jak v souladu s nový-

mi trendy upravit vzdělávání žáků. 

Myšlenka zaměřit se na elektromo-

bily, ale také moderní řídící jednotky 

v současných automobilech, vznikla 

asi před třemi lety. Dnes máme výu-

kový prostor vybavený jako nejmo-

dernější autoservis, kterých v Česku 

mnoho nenajdete,“ říká Jaromír Ko-

lář, ředitel SOŠ a SOU Sušice. 

Kompletní přestavba málo vyu-

žívaných garáží začala na jaře 2023, 

technologie a vybavení se instalova-

ly od začátku letošního roku. Dnes 

je centrum plně funkční a pracovat 

s novými přístroji se tu s pomocí 

techniků dodavatelských fi rem učí 

jak první žáci, tak pedagogové školy.

„Učitelé odborného výcviku i teo-

rie absolvují celou řadu školení a pre-

zentací. Sami si také doplňují vzdělá-

ní, aby udrželi kontakt s nejnovějšími 

trendy v automobilovém průmyslu. 

Inspiraci jsme hledali také v moderních 

servisních střediscích přímo ve Škodě 

v Mladé Boleslavi,“ dodává Kolář.

Centrum disponuje vybavením 

k údržbě, opravám a seřizování elek-

tromobilů i hybridních automobi-

lů, což umožňuje věnovat se nadále 

také automobilům se spalovacími 

motory, dále plně vybaveným pneu-

servisem, přístroji k seřizování geo-

metrie kol nebo nastavení radarů in-

stalovaných v nových vozech (kont-

rola jízdy v pruhu, parkovací senzory, 

automatické přepínání světel apod.). 

K dispozici je i moderní soustruh vy-

užívaný například při úpravě brzdo-

vých kotoučů a bubnů.

Vzduchotechnika, elektroinsta-

lace nebo zabezpečení budovy se 

ovládají pokročilými systémy říze-

ní. Tzv. inteligentní budova je tak 

nejen úsporná, ale zároveň si tu žáci 

oborů elektrikář a elektrotechnik 

můžou vyzkoušet práci s novými 

technologiemi.

„Očekáváme, že centrum přilá-

ká množství nových zájemců. Ab-

solventi se totiž velmi dobře uplatní 

na trhu práce. Budou znát postupy 

oprav a seřizování vozidel, se kterými 

se technici v běžných servisech budou 

teprve postupně seznamovat,“ do-

dává Kolář.

Integrovaný regionální ope-

rační program už v Plzeňském 

kraji podpořil 27 projektů střed-

ních a vyšších odborných škol 295 

miliony korun. V rámci celé České 

republiky jde o částku převyšují-

cí 3,6 miliard.Pro více informací 

můžete kontaktovat přímo ředi-

tele školy Jaromíra Koláře e-mail: 

kolar@sossusice.cz

Vážení obyvatelé Sušice a regi-

onu Sušicka, ale i turisté a milov-

níci Šumavy! 

Jak již asi víte z novin i z vysílání 

ČT, v neděli 26. května se v sušické 

nemocnici opět začalo operovat. 

Podrobněji je celá problematika 

popsána v redakčním článku, na 

tomto místě bych chtěl jen podě-

kovat všem svým kolegům a spo-

lupracovníkům, kteří se o zaháje-

ní provozu jednodenní chirurgie 

zasloužili. Zvláště pak MUDr. Pa-

vlu Krejčímu, který dal dohromady 

skvělý operační tým.

Informace z nemocnice

Výsledky rozboru směsného komunálního odpadu 

Jak jsme již informovali v po-

sledním vydání Sušických novin, 

město Sušice si ve spolupráci se 

společnostmi Eko-kom, a.s. a Po-

šumavská odpadová, s.r.o. ne-

chalo zpracovat rozbor směsného 

komunálního odpadu. Byla prove-

dena analýza odpadů z kontejne-

rů ze sídliště Kaštanová a odpadů 

z popelnic od rodinných domků 

z lokality pod Andělíčkem. Dva 

vzorky odpadů, každý o hmotnos-

ti cca 500 kg, byly manuálně roztří-

děny na jednotlivé složky. Z výsled-

ků uvedených v následující tabulce 

je vidět, jak se v Sušici třídí. Více než 

40% odpadů odložených v popel-

nicích a kontejnerech tvořily složky, 

které měly být vytříděny – konkrét-

ně se jedná o papír, plast, nápojo-

vé kartony, sklo, kovy, jedlé oleje 

a tuky, textil, kompostovatelný bio-

odpad, nebezpečný odpad, elektro-

odpad. Na tyto složky odpadů jsou 

určeny a po Sušici rozmístěny ba-

revné zvony, speciální kontejnery 

a nádoby, nebo je lze zdarma ode-

vzdat ve sběrném dvoře.

Cílem české legislativy je sklád-

kovat v roce 2035 max. 10% komu-

nálních odpadů, proto zákon o od-

padech výrazně zvyšuje poplatky 

za skládkování. Odpad, který vho-

díte do popelnice nebo kontejneru, 

skončí na skládce. Ovšem vytříděné 

odpady se využijí k recyklaci (nevy-

užitelné zbytky k energetickému 

zpracování) a tím se nejen ušetří 

primární zdroje surovin, energie 

a životní prostředí, ale také sníží ná-

klady na odpadové hospodářství 

hrazené z rozpočtu města. Proto 

je důležité odpad již doma třídit dle 

příslušné komodity a pak odložit do 

správné nádoby. V případě biood-

padu je nejsprávnější cestou vyu-

žít vlastní kompost či kompostér, 

případně ho odevzdat do sběrné-

ho dvora nebo do nádoby urče-

né na bioodpad. Kdyby se v Sušici 

nakládalo s bioodpadem správně, 

významně by se snížilo množství 

směsného komunálního odpadu 

ukládaného na skládku (podívejte 

se do tabulky, kolik procent tvořil 

kompostovatelný bioodpad).

Děkujeme všem, kteří se snaží 

snižovat množství produkovaných 

odpadů a třídí. 

 Odbor majetku a rozvoje města

Od 4. června je ve vstupních 

prostorách sušické nemocnice 

k vidění výstava fotografi í a život-

ních příběhů pacientů s nemocí 

motýlích křídel, latinsky Epidermo-

lysis bullosa congenita (EB). Nemoc 

motýlích křídel je vzácné vrozené 

dědičné puchýřnaté onemocnění. 

Nemocní neznají den bez bolesti. 

Lidé s EB mají velice jemnou, citli-

vou a lehce zranitelnou kůži. I mír-

ný tlak či tření způsobuje tvorbu 

puchýřů a bolestivých, otevřených 

ran na kůži i sliznicích. Děti s nemo-

cí motýlích křídel si nemohou hrát 

jako ostatní. I hračka, skluzavka, hra 

na pískovišti mohou ublížit. Odře-

ná kolena znamenají pro nemoc-

né dlouhodobou léčbu a velkou 

bolest. Lidé s touto nemocí mají 

kůži křehkou jako motýlí křídla, ale 

vlídný dotek jim neublíží. Onemoc-

nění je vrozené a doposud nevy-

léčitelné. Tato výstava si klade za 

cíl seznámit co nejširší veřejnost 

s touto nemocí. Již od začátku roku 

putuje po českých nemocnicích – 

byla v Ústřední vojenské nemocnici 

v Praze a od nás poputuje do jihlav-

ské nemocnice. Jsem moc rád, že se 

jí podařilo získat i k nám – hlavně 

díky paní Škarvanové. Výstavu po-

řádá pacientská organizace Deb-

ra, která pomáhá pacientům s toto 

nemocí, a podporuje ji společnost 

Mölnlycke, přední světový výrobce 

a dodavatel materiálů k hojení ran. 

Fotografi e jsou dílem paní Veroni-

ky Kružíkové. Výstava bude trvat 

asi měsíc a kdo by chtěl přispět, má 

možnost pomocí QR kódů umístě-

ných u jednotlivých panelů. Více 

o celé problematice a možnosti 

pomoci najdete na www.debra.cz. 

Přeji všem pevné zdraví a krás-

né počasí během zasloužené do-

volené. V  našich zprávách teď 

uděláme prázdninovou přestáv-

ku a s novinkami z nemocnice se 

přihlásím zase v září.

Za vedení Sušické nemocnice

MUDr. Roman Vanžura, 

jednatel

Pošumavská odpadová v novém
Na konci roku 2015 město Su-

šice společně s městem Klatovy 

založilo společnost Pošumavská 

odpadová, s.r.o., která pro ně 

a ostatní obce Klatovska začala 

zajišťovat komplexní služby při 

nakládání s odpady. 

Vznikla tak i provozovna této 

společnosti, která svou adminis-

trativní část a šatny umístila na 

přechodnou dobu do budovy 

organizace Sušické lesy a služ-

by. Delší dobu se nedařilo najít 

vhodné prostory pro přestěhová-

ní. Situace byla o to horší, neboť 

se provozovna rychle rozšiřovala 

a zaměstnanců přibývalo.

Řešení se naskytlo, když byla 

možnost koupit areál bývalé 

prádelny naproti Compotechu 

v Sušici. Následně město Suši-

ce přistoupilo ve dvou etapách 

k opravě a přizpůsobení areálu 

potřebám odpadové fi rmy.

V první fázi byly vybudovány 

garáže pro techniku – je možné 

parkovat uvnitř 10 vozidel. Dále 

bylo rámcově opraveno zázemí 

pro pracovníky – šatna, denní 

místnost a sociální zázemí.

Ve druhé fázi se přistoupilo 

k opravě administrativní budo-

vy, kde vznikly 3 nové kanceláře, 

zasedací místnost a nové zázemí 

pro zaměstnance, (šatna, denní 

místnost, umývárna, sprchy, ka-

bina s pisoáry, WC) vyhovující 

současným standardům.

Práce na objektu začaly v čer-

venci 2023. Došlo k zateplení ob-

jektu, k zateplení vnější fasády, 

stropu v prostoru půdy a pod-

lahy v přízemí. Byly vyměněny 

výplně otvorů v obvodových 

zdech, došlo k úpravě některých 

klempířských prvků, byl prove-

den nový vnitřní rozvod elektro 

NN, IT, slaboproudu, ústředního 

topení, vody a splaškové kanali-

zace. Bylo instalováno tepelné 

čerpadlo vzduch/voda.

Kolaudace proběhla v dubnu 

tohoto roku a od května Pošu-

mavská odpadová v těchto no-

vých prostorách funguje.

Ještě je potřeba zmínit, že sta-

vební úpravy pro město Sušice 

provedla sama Pošumavská odpa-

dová v rámci své stavební činnosti. 

 Ing. Michael Skrbek, jednatel 



Kim, narozen 13. 7. 

2021, je to pejsek shih-

-tzu, očkovaný, čipova-

ný, kastrovaný. Je po 

zemřelém majiteli, kde 

měl domek se zahradou 

a spaní v posteli... Nyní 

v dočasné péči v Sušici, 

kde žije v bytě, je čistot-

ný, zbytečně neštěká, 

umí na vodítku a čeká 

na svůj opravdový do-

mov. Info: 604 555 924

Další z party 10 koček 

od Klatov, která hledá 

domov je tahle hezká 

mourinka. Dostala jmé-

no Marcelka, jsou jí ne-

celé 2 roky, je kastrovaná 

a odčervená. Hledá též takový podobný domov, jaký žila dosud; čás-

tečně venku a částečně doma, kde by měla pelíšek na gauči a svého 

milujícího páníčka nebo paničku. Je krotká a mazlivá stejně jako její 

ostatní kamarádky z party, 

které jsme vám již v minu-

lých číslech představova-

li. Na Marcelku se můžete 

doptat na tel. 731 102 122 

nebo 608 484 414. 

Děkujeme za pomoc.

 Nalezenci-Šumaváci 

Informace o  dalších 

zvířatech (nalezených 

i hledaných) najdete na 

stránkách spolku nale-

zenci-sumavaci.estran-

ky.cz a jejich facebooku.

helmu, uniformu a podobně. Mů-

žete nabídnout i jiné staré před-

měty, celou sbírku nebo pozůsta-

lost. Tel: 722 777 672 

Zaplatím i několik desítek tisíc za 

starou pivní láhev s nápisem: Ma-

čice, Stubenbach, Blovice, Plánice, 

Kundratitz, Jarolím, Gotz, Dollan-

ský, Melan, Pauli, Šebesta, Klečka, 

Vrhel, Petrmichl, Šubrt, Lešer atd. 

Tel. 606 245 515

Koupím staré zápalkové nálep-

ky a krabičky, reklamní plechové 

a smaltované cedule, staré pivní 

láhve s litými nápisy a erby, staré 

pohlednice Sušice a okolí. Přijedu! 

Tel. 606 49 49 96 

BYTY – NEMOVITOSTI 
Pronajmu zařízený byt 1+1 v Su-

šici v  zatepleném panelovém 

domě. Byt má plastová okna 

a sklep. K dispozici od července 

2024. Tel. 723 045 782

Prodám nebo pronajmu bytový 

dům, možno využít pro ubytova-

cí služby, 4 km od Sušice, včetně 

vybavení. Tel. 731 469 471 

Pronajmu v Sušici, Nádražní uli-

ci plechovou garáž o velikosti 

3x5 m. Tel. 607 887 492

Pronájem prostoru TRENDY STU-

DIO T.G. Masaryka 184, kde se na-

chází ještě kadeřnictví a masá-

že. Nabízím menší čistý prostor. 

Lze využít na manikúru, pedi-

kúru, tetování a jiné služby. Tel. 

728 179 967, 723 049 873 

Hledám ubytování–pronájem 

bytu v RD v Sušici do 12 tis. vč. 

popl. OSVČ, slušnost, spolehli-

vost, případná pomoc na zahra-

dě apod.Za nabídky děkuji a přeji 

hezký den. Tel. 731 186 929

Hledám pronájem RD v  Suši-

ci a okolí do 10 km k trvalému 

bydlení. Postačí i menší dům pro 

2 osoby. Práce na domku i okolo 
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Řádková inzerce

PRODEJ
Prodám sběrateli šavli a nástěnný 

věšák s loveckou tématikou. Cena 

dohodou. Tel. (večer) 604 232 740

Prodám Ford Fusion, rok výro-

by 2008, garážovaný, první ma-

jitel, tažné zařízení + zimní pneu, 

technická kontrola platí do 10. 10. 

2025. Tel. 602 627 264

Prodám uzemňovací tyče, délka 

180 cm – 5 ks. Traverzy – délka 

180 cm – 200 cm. Tel. 602 627 264

Prodám letošní odchovy korel 

perlových a korel strak. Rovněž 

různé barevné variace andulek. 

Vše silné kusy z venkovních voli-

ér. Tel. 606 49 49 96

Prodám: (18) ks luxferů. Cena do-

hodou. Tel. 606 633 919

Prodám: Staré trámy různých 

průřezů, délka pod 2,0 m. Cena 

dohodou. Tel. 606 633 919

Prodám: Dlažební žulové kostky 

10x10x10 cm, 470 ks, 1 ks = 10 Kč. 

Tel. 606 633 919

Prodám: Komínová dvířka be-

tonová dvoudílná. Vnější rozměr 

včetně rámu = 323x237 mm. 

Tloušťka = 55 mm. Samotná dvíř-

ka vnější: 174x250 mm. Samotná 

dvířka vnitřní: 148x250 mm. Cena 

dohodou. Tel. 606 633 919

Prodám skříň třídvéřovou pravé 

a levé dveře zakulacené, leštěný 

ořech za 700 Kč. Dvoulůžkovou 

postel – leštěný ořech – 400 Kč. 

Tel. 737 986 306

Prodám elektrocentrálu – nová. 

Obkladačky koupelen. 10x10 cm = 

10 m2 levně. Eternitové šajby klasic-

ké 40x40 cm = 230 ks. Žebřík ALU tří-

dílný = 3x440 cm. Velké lampové ra-

dio – Stradivari – funkční – retro. 1 ks 

kára – dvoukolák. Tel. 602 627 264

Prodám – cirkulárka velká, cir-

kulárka malá s hoblovkou, cirku-

lárka – tovární výroba, šicí stroj 

– Minerva – šlapací, jízdní kolo 

pánské + dámské, svěrák malý. 

Tel. 602 627 264

Prodám polykarbonát dutinkový 

nebo trapézový na střechy nebo 

na stěny a plastové nebo plecho-

vé střešní krytiny. Dále zahradní 

skleníky a přístřešky nad vchody. 

Tel. 775 601 680

Prodám velmi levně starší, dlou-

hodobě neužívané piano zn. 

Karl Koppl, černé. Sušice, tel. 

724 914 673 

Prodám králíky německé obrovi-

té strakáče černé samice, papouš-

ka Rozely Rubind, mladé andulky. 

Tel. 776 664 135, Sušice

Prodám 2 vyzimovaná včelstva. 

Tel. 603 239 161

Prodám dvoukolový výsuvný 

hasičský žebřík TYP ZD – 12. (Do-

vezu). Prodám tovární cirkulárku 

s kolébkou. Tel. 721 626 220 

Prodám med smíšený a květový. 

Schützmeister – Kaštanová 1258, 

tel. 773 517 515

Prodám starožitný ruční man-

dl – funkční. Cena dohodou. 

Tel. 607 866 783

KOUPĚ
Koupím bubnovou sekačku či 

lištovou MF70 či něco podob-

ného a cirkulárku s kolíbkou jen 

tovární a koupím malotraktor 

4x4 TK14, T12, T10 kloubový. Tel. 

603 429 372

Koupím: (2) tatry země, jen kva-

litní, včetně dovozu. Adresa: Pří-

kopy 204/II, Sušice. Zn. Urychle-

ně. Platím ihned po složení každé 

fůry. Tel. 606 633 919

Koupím starší známky, mince, 

bankovky, odznaky, pohledy, ob-

razy, hodiny, hodinky, porcelán, 

sklo, vojenské předměty – šavli, 

Hledáme nový domov

je samožejmostí. Tel. 724 961 695

Nabízím pronájem garážové-

ho stání. Lokalita Sušice, nádra-

ží. Možnost parkování i nákladní-

ho automobilu, přívěsu, traktoru, 

apod. Tel. 734 485 576

Oceňování nemovitostí – pro 

prodej, darovací smlouvu, dědic-

ké řízení, úvěr, hypotéku, účet-

nictví, apod. – kvalitně a rychle. 

I. Drábková, Sušice, tel. 608 117 789 

RŮZNÉ
Ocitli jste se v těžké situaci, jste 

sami a nemáte na drahé ošetřo-

vatelky? Potřebujete pomoc v do-

mácnosti, s nákupem či jen s ně-

kým popovídat, jet na výlet? Dvě 

solidní ženy nad 50 let vypomo-

hou rády – ne ze zištných důvo-

dů. Vyzkoušejte, uvidíte, vše do-

hodou. Tel. 702 681 158

Hledám jakoukoliv manuální prá-

ci i ve víkendových dnech. Tel. 

604 880 966

Daruji za odvoz obývací stěnu 

tmavší ořech, prosklená. Dlou-

há 4,30 m, výška 2,20 m. Tel. 

732 509 097

Nabízím jazykové a stylistické 

úpravy textu, korektury bakalář-

ských prací, přípravu na maturit-

ní a přijímací zkoušky z českého 

jazyka, doučování. Více informa-

cí na www.hezkycesky.top. Tel. 

606 49 49 96

Svážu diplomové práce, opravím 

staré knihy. Levně. Tel. 739 744 687

Nabízíme strojní čištění kober-

ců, sedacích souprav, křesel, žid-

lí a  čalounění. Zdeněk Kubeš,

tel. 607 630 244 

5. Mezitím si připravte ztrace-

né vejce. Malou misku vyložte po-

travinovou fólií, tu vytřete olejem 

a vyklepněte do ní vejce. Fólii za-

točte do tvaru měšce a dejte vařit 

na 2,5 minuty do vody. Konec fó-

liového měšce uchyťte pokličkou, 

aby se celý nepotopil do vody.

6. Když jsou brambory v polév-

ce měkké, většinu hub vyndejte 

z polévky stranou a vylovte také 

pár kousků brambor. Nezapomeň-

te vyndat také snítky bylinek a vše-

chen bobkový list.

7. Do polévky dejte lučinu 

a rozmixujte dojemna.

8. Do polévky vraťte houby 

a brambory, případně dochuťte 

solí a pepřem.

9. Podávejte posypané pažit-

kou a čerstvým koprem. Křupa-

vý kousek chleba by také neměl 

chybět.

Jak vařit z  hub jednoduše 

a rychle? Jak se orientovat v ce-

loročním houbaření? Houbová 

kuchařka Šumavská houbič-

ka v kuchyni vás naučí vařit 107 

skvělých receptů z 36 druhů ce-

loročně rostoucích hub. Díky kni-

ze se naučíte sbírat houby od jara 

až do zimy. 

Houbová kuchařka k zakoupe-

ní na www.sumavskahoubicka.cz

Lucie Drozdová

Klouzci jsou chutné houby, ale 

mnohé houbaře od jejich zpraco-

vávání odrazuje slizký povrch, kte-

rý se pracně čistí a loupe. Já si práci 

ulehčuji tak, že klouzky pouze očis-

tím kartáčkem a vodou a poté již 

neloupu. Houbový světe div se, ni-

kdo si nestěžuje a všichni strávníci si 

mlaskají a neúspěšně maskují boule 

za ušima. Co budete potřebovat: 

• 8 ks klouzků

• 750 ml libovolného vývaru

• 1 červenou cibuli

• 1 šťastné vejce

• 4 lžíce krémového sýru Lučina

• 4 středně velké brambory

• 1 lžíce másla

• 3 bobkové listy

• 1 lžička drceného kmínu

• podle chuti sůl, pepř

• čerstvé bylinky: pažitka, rozmarýn, 

oregano, kopr

1. Do hlubšího hrnce dejte ro-

zehřát máslo a přidejte nadrobno 

nakrájenou cibuli.

2. Mezitím si nakrájejte očištěné 

(případně i oloupané) klouzky na 

tenké plátky nebo kousky. Přidejte 

je k cibuli, zasypte kmínem a nechte 

asi 2 minuty restovat.

3. Přidejte na menší kostky na-

krájené brambory a snítku oregana 

a dvě snítky rozmarýnu.

4. Zalijte vývarem a vařte do 

změknutí brambor.

Recepty pro každý den
Do této nové rubriky můžete, milé čtenářky a čtenáři přispívat 

zajímavými recepty i vy a to přes e-mail: liskovec@kulturasusice.cz

Krémová houbová polévka s klouzky
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Dobrý den, přátelé. Uplynu-

lo 14 dní a my i dnes budeme 

pokračovat v naší husitské ele-

gii. Posledně jsme si řekli, že se 

český král Vladislav II. Jagellon-

ský stal i králem uherským. A že 

roku 1500 vyšlo tzv. Vladislav-

ské zřízení zemské, klíčový sou-

bor zákonů platných pro země 

Koruny české – 

dnešním jazy-

kem bychom 

mohli říci, že šlo 

o ústavu a na-

vazující záko-

ny. Díky histo-

rickému vývoji 

po propuknutí 

husitské „revo-

luce“ omezova-

lo nové zřízení 

královskou moc na úkor šlech-

ty a oproti předešlému nasta-

vení ztratila své pozice i města. 

Výsadní postavení získala šlech-

ta – což byl stav na tu dobu sku-

tečně nebývalý, předjímající bu-

doucí vývoj v Evropě.

Postupem času bylo zříze-

ní rozšiřováno o doplňky, kte-

ré reagovaly na aktuální pro-

blémy (prvním byla v roce 1517 

tzv. Svatováclavská smlouva, 

která řešila spory mezi šlech-

tou a městy, nebo třeba roku 

1524 Smlouva o ručnicích, řešící 

ozbrojování poddaných a uží-

vání střelných zbraní obecně). 

Zemské zřízení bylo vydáno ješ-

tě několikrát – v roce 1530, kdy 

byla vydána jen část, ale již nově 

uspořádána. V lednu 1547 – teh-

dy se obsah zřízení změnil v re-

akci na neúspěšné stavovské po-

vstání proti Ferdinandu I. Byla 

posílena instituce panovníka, 

nedotknutelnost jeho práv a na-

opak oslabeno postavení sta-

vů. Dále v roce 1549, kdy došlo 

k celkovému formálnímu pře-

pracování – články byly očíslo-

vány a k zemskému zřízení byl 

připojen obsah a věcný rejstřík. 

Poslední redakce vyšla v roce 

1564, ale nepřinesla zásadnější 

změnu. Platila až do roku 1627 

(tedy i po Bílé hoře), kdy bylo vy-

dáno Obnovené zřízení zemské.

Blížíme se k závěru Vladislavo-

va života. A nezmínili jsme jeho 

rodinu a potomky, kteří bývají 

u královských dynastií klíčovým 

tématem s fatálním dopadem na 

země pod jejich správou.

Jagellonci byli pokrevně spříz-

něni nejen s Habsburky, ale i s ba-

vorskými Wittelsbachy, saskými 

Wettiny, braniborskými Hohen-

zollerny, s vévody pomořanskými 

a s rodem Piastovců. Za života Vla-

dimírova otce Kazimíra a matky 

Alžběty Habsburské se dynastie 

Jagellonců zařadila k předním 

panovnickým rodům evropské-

ho kontinentu. Na přelomu 15. 

a 16. století Jagellonci vládli na 

rozsáhlém úze-

mí od Smolen-

ska a  Bílé Rusi 

na východě až 

na hranice Bavor 

na západě, od 

Baltického moře 

na severu, až 

k Černému moři 

na jihovýchodě 

a k Jaderskému 

moři na jihu.

Samotnému králi Vladisla-

vu II. Jagellonskému kolovala 

v žilách po matce krev Habsbur-

ků a Lucemburků. Vladislavo-

vým pradědem byl císař Zik-

mund a prapradědem sám císař 

Karel IV., který byl po své matce 

Elišce pokračovatelem rodu Pře-

myslovců – což nám vysvětluje, 

proč Češi tolik stáli o to, aby use-

dl na český královský trůn.

Co se však týče rodinného 

života, měl Vladislav, zjedno-

dušeně řečeno, na životní part-

nerky smůlu. Bylo jich formál-

ně několik, ale až v roce 1502, 

v důsledku sbližování Jagellon-

ců s francouzským královským 

dvorem, které bylo namířeno 

proti expanzi Osmanské říše 

a rozpínavosti Habsburků ve 

střední Evropě, podepsali Vla-

dislavovi zplnomocněnci sva-

tební smlouvu s osmnáctiletou 

Annou z Foix a Candale, dce-

rou Gastona, hraběte z Canda-

le, a Kateřiny z Foix. Ještě před 

svým sňatkem s o téměř 30 let 

starším Vladislavem byla Anna 

korunována ve Stoličném Běle-

hradě uherskou královnou. Čes-

kou královnou se však koruno-

vat nedala. Jako katolička měla 

totiž hluboké předsudky vůči 

údajně kacířským kališníkům, 

a proto do Království českého 

ani nikdy nevstoupila.

Co se však týče dětí, ukáza-

lo se, že spojení českého krá-

le s Annou z Foix bylo šťastné. 

Mladé královně se po sobě na-

rodily v Budíně dvě děti – dcera 

Anna (1503), a 1. července 1506 

i syn a dědic trůnu Ludvík...

9. června 2024

Martin Mejstřík

Očima Martina Mejstříka

Královna Anna

JMÉNA SUŠICKÝCH ULIC
65 – Tichá

Vzpomínka na Miloše Potužáka

Dne 5. 6. 2024 uplynulo 100 

let od narození mého dědečka 

Miloše Potužáka, učitele, sportov-

ce a dlouholetého zástupce ředi-

tele a kronikáře sušického gym-

názia. Narodil se 5. června 1924 

v malotřídní škole ve vsi Maleč 

nedaleko Sušice. Jeho tatínek An-

tonín, který pocházel z Votěšína 

u  Nalžovských 

Hor, zde působil 

jako učitel. Ma-

minka Anna byla 

dcerou vrchnos-

tenského hajné-

ho a pocházela 

ze Soběšic. Dě-

deček měl ještě 

staršího bratra. 

Z Malče se rodi-

na brzy přestě-

hovala do Roz-

sedel, odtud do Svojšic a posléze 

do Mokrosuk. Zde prožili druhou 

světovou válku, která přinesla 

mnohé peripetie. Oba chlapci 

chodili na sušické reálné gymná-

zium, které ovšem bylo během 

války postupně zcela uzavřeno 

a oba byli totálně nasazeni, nejpr-

ve v Čechách (v sušickém podniku 

SOLO a v Neratovicích) a násled-

ně v německém Stuttgartu u fi r-

my Bosch. Zde několikrát zažili 

bombardování (dědeček o svých 

zážitcích z války později mluvil 

jen velmi nerad). Jejich tatínek 

Antonín byl vězněn za odbojo-

vou činnost (byl členem organi-

zace ÚVOD) a díky Bohu unikl po-

pravě. Postupně prošel věznicemi 

v Klatovech, Plzni, Bambergu a na 

Pankráci v Praze. Někteří jeho ka-

marádi takové štěstí neměli a byli 

popraveni… Po válce dědeček 

Miloš složil maturitu a přihlásil se 

ke studiu na Pedagogické fakul-

tě a krátce působil jako učitel ve 

Slapech. Poté přestoupil ke studiu 

na Filosofi cké fakultě v Praze, kde 

vystudoval učitelství pro střed-

ní školy obor dějepis a tělesná 

výchova. Následně vyučoval ve 

Strakonicích, Horažďovicích a na-

konec již natrvalo zakotvil v Suši-

ci, nejprve na tzv. SVVŠ (střední 

všeobecně vzdělávací škole), kte-

rá se po pár le-

tech přeměnila 

na gymnázium. 

Zde vykonával 

funkci zástup-

ce ředitele ško-

ly a  kronikáře 

celých 19 let. Vy-

učoval zde děje-

pis, německý ja-

zyk, tělocvik či 

občanskou nau-

ku. V roce 1985 

odešel do důchodu. Mezi žáky 

byl oblíbený a historie i sport byly 

jeho velkým koníčkem. Po same-

tové revoluci se jeho vášní stalo 

cestování po Evropě. Opustil nás 

v srpnu 1999. Mrzí mě, že jsem 

si na něj neodnesl žádné vzpo-

mínky, ale je mi velkou ctí a po-

těšením kráčet v jeho šlépějích 

jakožto učitel dějepisu a tělocvi-

ku a zapálený historik. Důležité 

pro mě bylo i rozhodnutí psát 

bakalářskou a diplomovou prá-

ci o výuce dějepisu na sušickém 

gymnáziu. Měl jsem tak mož-

nost dozvědět se o dědečkovi 

spoustu informací od jeho ně-

kdejších žáků a vzdát mu tak 

hold. Dějepis vykládal i v tak 

nelehké době, jakou byla šede-

sátá a sedmdesátá léta, co nej-

více objektivně, zachovávaje si 

tak tvář před historickou vědou 

i žáky. Tímto dědečkovi věnuji 

vzpomínku… 

Mgr. Jaromír Potužák 

Ulice Tichá stejně jako další 

dvě ulice v tomto bloku pod 

bývalým rybníkem vznikla 

s výstavbou prvního sušického 

sídliště nazvaného Pod Svato-

borem. Začalo se stavět roku 

1966 a  ulice byly národním 

výborem pojmenovány v roce 

1974. Ovšem stejně jako dvě 

další ulice dostala jméno po-

platné době, tj. tehdejší tuhé 

normalizaci z východu. 14 let 

nesla jméno Sverdlovská a Ti-

chou se stala až po zrušení to-

tality v roce 1990. Pojmenování 

Tichá  odkazuje zřejmě na 

polohu ve vnitrobloku, i když 

se při výjezdu požárních vozi-

del ze sousedící zbrojnice tento 

název stává úsměvným. 

Po roce od přejmenování uli-

ce zanikl i název 4. největšího 

ruského města Sverdlovsk , 

které se nachází na Urale, a které 

se původně – a  dnes opět – 

jmenuje Jekatěrinburg. (Bolševici 

ho tam v roce 1924 nazvali po 

svém místním revolucionáři.) 

Sverdlovská se ulice v  tota-

litním Československu po-

jmenovávaly, protože město hrá-

lo významnou úlohu ve druhé 

světové válce, kdy zásobova-

lo východní frontu zbraněmi. 

Přímou vazbu na náš stát ale 

mělo paradoxně dříve, a to když 

zde roku 1918 českoslovenští 

legionáři zvítězili nad bolševiky 

a město téměř na rok ovládli. 

(Předtím tu ještě bolševici stačili 

popravit carskou rodinu.) 

Zdroj: cswikipedia.org, Zpravodaj 

města Sušice 1974, M. Pták, J. Lhoták, 

R. Šimůnek, E. Semotanová: 

Historický atlas měst ČR. 

Text a foto Eduard Lískovec

Níže přinášíme ukázku z komiksové brožury skautské vedou-

cí Petry Divišové (Pídý), která své zážitky ze skautských táborů 

zpracovala do titulů Buď pobaven a Buď pobaven 2. (Vydal Junák 

– český skaut, Tiskové a distribuční centrum, v roce 2021 a 2023.)

Smetana na Šumavě prožil šťastné chvíle
Letošní Rok české hudby 

slavíme především ve zna-

mení letošního dvoustého 

výročí narození hudebního 

skladatele Bedřicha Smetany 

(1824 – 1884), považovaného 

za tvůrce české národní hud-

by. V našem kraji si s hrdos-

tí připomínáme Smetanovu 

prázdninovou návštěvu Suši-

ce a Povydří ve dnech 26.srp-

na až 3. září 1867. O této jeho 

prázdninové návštěvě se do-

chovalo podrobné vyprávění 

díky Smetanovu příteli, sušic-

kému rodákovi Mořici Ange-

rovi, houslistovi a skladateli, 

pozdějšímu kapelníkovi Ná-

rodního divadla, který Sme-

tanu sem na Šumavu pozval 

a který pak své vzpomínky vy-

právěl spisovateli Rudolfu Ja-

roslavu Kronbauerovi. Mnohé 

z těchto pamětí po desítkách 

let ověřil a doplnil sušický his-

torik Vladimír Holý.

 Smetanův 

pobyt v Suši-

ci se pocho-

pitelně ne -

obešel  bez 

zdvořilostní 

pouti po celé 

řadě hudby-

milovných ro-

din, kde mistr 

byl vyzýván 

aby tu „zahrál 

n a  p i a n o “. 

Dne 27. srpna 

v doprovodu 

místní mláde-

že Smetana podnikl výlet na 

Odolenku, kde vedle poutní 

kaple byly tenkrát malé lázně 

a hostinec. Zde v kruhu mla-

dých si prý Smetana za An-

gerova klavírního doprovodu 

vícekrát s chutí zatančil. Sme-

tanovi neunikla ani slavná su-

šická pouť ke Svatým Andělům 

Strážným v neděli 1. září, která 

se tradičně odehrávala na míst-

ním náměstí jako velká lidová 

slavnost sušického Pošumaví. 

Obětavou a milou průvodkyní 

byla Smetanovi v Sušici tenkrát 

devatenáctiletá Anna Říhová, 

příbuzná Angerových. Právě jí 

skladatel po návratu do Prahy 

věnoval svou fotografi i k „las-

kavé upomínce na šťastné chví-

le v Sušici“. Velmi silné dojmy 

zanechal prý ve Smetanovi vý-

let kočárem na dnešní Čeňko-

vu pilu, která v té době patřila 

pražskému obchodníkovi s dří-

vím Čeňku Bubeníčkovi, čle-

nu divadelního družstva, vlas-

tenci a kulturnímu mecenáši. 

Cesta vedla přes Dlouhou Ves, 

Bohdašice, Tuškov, Kašperské 

Hory a Rejštejn. Na Čeňkově 

pile, kde u Bubeníčků pobýval 

čtyři dny, Smetana viděl horský 

tok Vydry a nad jejím souto-

kem s Křemelnou prý „dlouho 

seděl jako u vytržení“. Sme-

tanovi zde dělali společnost 

hostitel Čeněk Bubeníček, Mo-

řic Anger a klatovský rodák, 

hudební kritik a Smetanův pří-

tel doktor Ludevít Procházka. 

K nim se čas-

to připojovaly 

místní dámy 

– paní Bube-

níčková a její 

dcera Emilie, 

tehdy začí-

nající oper-

ní pěvkyně. 

Jednou, když 

u   Bub eníč-

ků na zahra-

dě v  altánku 

v dobrém roz-

položení se-

děli hostitelé 

i  jejich hosté, vyzvala dám-

ská část společnosti přítomné 

pány, aby tu na památku zasa-

dili tři smrčky. Dodnes se tu na 

Čeňkově pile ukazují tři ob-

rovské jehličnany – údajně ten 

nejvyšší je „Smetanův smrk“. 

Uvádí se, že silné dojmy z po-

bytu u soutoku Vydry a Kře-

melné Smetanu po létech in-

spirovaly ke kompozici úvodu 

jeho slavné symfonické básně 

Vltava.

Vladimír Horpeniak, 

Muzeum Šumavy
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Schody pobavily současnou satirou
Každoročně patří zaháje-

ní Sušických slavností ochot-

nickému divadlu Schody. Letos 

připravilo hru Petra Tomšů Zase 

ti tupitelé o jednání obecního za-

stupitelstva. V hledišti byli přítomni 

i skuteční zastupitelé města a jistě 

s úsměvem porovnávali obecné 

principy jednání s konkrétními vý-

stupy protagonistů. Ve hře účin-

kovali: Martin Petrus, Irena Homol-

ková, Marie Kratochvílová, Luboš 

Sechter, Natálie Sedláčková, Da-

vid Rebstöck, Adam Primas, Lukáš 

Týml, Darina Sedláčková a Zuzana 

Navrátilová, která vše režírovala, 

a proto jsem ji požádal o rozhovor.

U Schodů byli diváci zvyklí na 

slavné fi lmové trháky předělané 

do divadelní podoby. Tentokrát 

jste sáhli přímo po divadelní hře. 

Chtěli jste nějakou už hotovou 

hru, nebo vás zaujal přímo ten 

konkrétní titul? „No, chtěli jsme 

udělat změnu a zkusit hru, kterou 

neznáme. Tak jsme hledali něco 

pro naše obsazení. A tahle hra se 

nám líbila. Impulsem vlastně byl 

můj bratr, který kdysi dávno řekl, 

že by lidé ocenili nějakou politickou 

satiru. Něco současného. Ale hlavní 

bylo to, že obsazení sedělo na naše 

divadlo a autor Petr Tomšů píše hry 

pro ochotnická divadla bez nároku 

na autorská práva.“

V řeči protagonistů občas za-

zní nám dobře známé místní ná-

zvy a v jednu chvíli se na scéně 

dokonce objevíš ty a oroduješ 

za divadlo Schody. Vidíš s naším 

městem ještě jiné souvislosti, 

kromě těchto oživujících úprav? 

„To ani ne, byl to jen takový nad-

nesený vtip. Zahrála jsem si na to, 

že divadelní hra je jakoby ofi ciál-

ní zastupitelstvo. A taky, jak říkají 

moji herci, chtěla jsem být chvíli 

na pódiu…“

A co bylo důvodem k zařaze-

ní úvodní scénky s písničkou, 

jež není standardní součástí 

hry? „Můj tatínek říká, že písnička 

je vždy zpestřením hry a v každé 

minulé jsme vždy nějakou hudbu 

a písničku měli. Je to nápad na-

šeho herce Davida, který na můj 

popud hledal píseň politickou, 

která by se do hry hodila. Je od 

Voskovce a Wericha a jmenuje 

se Konšelská. My jsme ji upravili 

jako jarmarečni píseň a obrázky 

namaloval náš bývalý herec To-

máš Shejbal.“

První představení hrajete 

tradičně pro školy. Je rozdíl 

v reakcích školního a dospě-

lého publika? „Určitě je. Záleží 

hlavně na tom, zda hru znají. Ale 

tahle mladá generace už většinu 

těch fi lmů nezná. Přesto je mu-

sím pochválit, studenti se v rám-

ci možností bavili, nehlučili a za-

tleskali. Tak aspoň trochu jsme 

přispěli ke kulturnosti mládeže.“

Kam s tímto představením 

dále vyrazíte a na co se nejvíce 

těšíš? „V létě pojedeme na nová 

místa. Velhartice – hrad, Horažďo-

vice – Nádvoří muzea, Mokrosu-

ky – zámek. Uvidíme, jak se místa 

osvědčí. Záleží hlavně na počasí, 

to je pro venkovní představení 

důležité. Těším se samozřejmě 

do Nýrska, kam jezdíme pravidel-

ně a vždy je tam dobrá atmosfé-

ra. A plánujeme podzimní turné. 

Ještě bych chtěla poděkovat 

tobě za spolupráci, nikdy nevyne-

cháš představení a vždy něco pěk-

ného nafotografuješ.Ráda bych 

také poděkovala naší scenáristce 

Martině Kratochvílové, která pro 

nás napsala obraz o myslivcích. 

Přepisuje pro nás scénáře z fi lmů 

a tentokrát tento obraz je její au-

torské dílo. Moc díky.A určitě moc 

děkujeme Sirkusu za dlouhodo-

bou pomoc a spolupráci. Divákům 

za to, že na nás chodí a hercům za 

skvělé výkony.“

Děkuji za odpovědi.

Text a foto Eduard Lískovec

více foto na www.kulturasusice.cz

Dokončení ze str. 1

O zhodnocení 

akce jsem požádal 

ředitele pořádající or-

ganizace a zároveň mo-

derátora Karla Sedleckého: 

„Slavnosti proběhly v pořádku. Za orga-

nizační stránku všechno vyšlo 

a nemuseli jsme řešit ně-

jaký větší problém. Sa-

mozřejmě u venkov-

ní akce vždy řešíte 

počasí. Předpověď 

nevypadala vůbec 

dobře, ještě den před 

slavnostmi mělo celý ví-

kend propršet, nakonec to do-

padlo v rámci možností dobře. Extrémní 

déšť přišel pouze v sobotu odpoledne 

– díky tomu došlo ke zruše-

ní programu na Ostrově 

Santos. Jinak na hlav-

ní hosty programu 

bylo nádherně a to 

je důležité. Hrozně 

rád bych na tomto 

místě chtěl poděkovat 

všem účinkujícím, organi-

začnímu týmu, technickému zá-

zemí, partnerům, 

sponzorům. Děku-

ji všem, kteří se přišli 

podívat a užili si něja-

ké vystoupení.“

Slavnosti moderuješ 

mnoho let. Překvapilo tě letos 

něco, popř. co bys z pro-

gramu vyzdvihl? „Pro-

gramově jsem byl 

spokojený. V pátek 

vystoupili Poletíme 

a po nich Vltava no 

a v sobotu Marcell 

a na závěr slavností 

hlavní hvězda David Kol-

ler. Řekl bych, že pátek byl leh-

ce pro náročnějšího posluchače a so-

bota už více mainstream. Kdybych 

mohl na programu něco 

změnit, asi bych oto-

čil pořadí pátečního 

programu, myslím 

že by to sedělo lépe.“ 

foto 1, 2, 5, 12, 13 

Tomáš Mašek,

text a ostatní foto 

Eduard Lískovec

Sponzoři: EKOEKO s.r.o. | GPL – INVEST s.r.o. | Průcha – Motorové 

nářadí s.r.o. | Silnice Klatovy a.s. | VAK SERVIS s.r.o. | ASTER PHAR-

MA, spol. s r.o. | Rádio Otava | Matypo s.r.o.

více foto na www.kulturasusice.cz
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